
Ekspresowa sesja
Rada zdecydowała 
o opaskach dla seniorów 
i zwiększeniu wydatków 
na bezpieczne przejścia 
dla pieszych
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Coraz jaśniej
Miasto postawiło 
niemal 80 słupów, 
ułożyło kilometry kabli. 
Kolejne ulice zyskują 
energooszczędne 
oświetlenie 
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Podpis za 12 tys.
Firmy naciągające 
emerytów na garnki, 
kołdry czy materace mają 
się świetnie - ostrzega 
nasz czytelnik
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Nie zabierają 
nam pracy
Jak podaje PUP, ponad 
500 uchodźców już 
znalazło zatrudnienie. 
Lokalne fi rmy 
czekają na kolejnych 
chętnych. 

                                      str. 9

POLECAMY

Dziś w „Ziemi”

Nr 8 (1409)  20.04.2022 r.    ISSN 1231-7179    Numer indeksu 328 006

SOCHACZEWSKA

Majowe świętowanie

Strona 2

 strony 10, 14, 16

Dworzec jak nowy

W Ministerstwie Aktywów Państwowych została podpisana umowa między PKP S.A. a wykonawcą 
przebudowy dworca w Sochaczewie - fi rmą Sochbud. Prace potrwają do wiosny 2023 roku 
i pochłoną 9 mln złotych. Modernizacja ma uwzględnić historyczne walory dworca.

Minął rok od przeprowadzki części dzieci z Placówki Opiekuńczo- 
Wychowawczej w Giżycach do nowego domu w Chodakowie. 
Prawie gotowy jest drugi z domów, „Atria”, do którego wkrótce 
przeniosą się dzieci przebywające jeszcze w Giżycach

Drużyna Orkana 
pokonała 
na Pomorzu 
aktualnych mistrzów 
Polski – Ogniwo 
Sopot 22:11. Nasi 
rugbiści zmierzają 
w tym sezonie po 
złoto! Kolejny mecz 
zagrają na stadionie 
przy ul. Warszaw-
skiej w niedzielę 
24 kwietnia 
z drużyną Master 
Pharm Rugby Łódź

Radość w nowych domach Powalczą o mistrzostwo

Strona 15Strona 5
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TRANSPORT

WAŻNE TELEFONY
Pogotowie ratunkowe 999

Policja 
997, 47 705-52-22

Straż pożarna 
998, 46 862-23-70

Pogotowie energetyczne
991

Pogotowie gazowe (Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866

Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35

Całodobowy telefon 
alarmowy Urzędu Miasta
46 862-36-82

Urząd Skarbowy 
46 862-26-04

ZUS 46 862-64-33

Starostwo Powiatowe 
46 864-18-40, 46 864-18-73

ZWiK 46 862-82-30
Zgłaszanie awarii: 
sieci wodociągowej 
668-453-422
sieci kanalizacyjnej
604-195-871

Dodatkowo każdego dnia po godz. 
15.00 awarie można zgłaszać pod 
numerami telefonów:
SUW Płocka 46 811 16 44, 
602 248 627

SUW Chodaków 46 863 26 35,
662 294 742

Oczyszczalnia ścieków 
662 294 743

ZGK 46 862-81-06, 46 
862-93-14

ZKM 46 862-99-27

Zgłaszanie awarii sieci 
oświetlenia ulicznego
698-088-755, 606-663-186

Szpital
46 864-95-00, 46 864-96-00
USC 46 862-23-02

Sąd Rejonowy 
46 862-32-64

PKP 19-757

Koleje Mazowieckie
22 364-44-44

MPT Taxi 191-91

Taxi 46 862-28-42

Taxi Nowa całodobowa 
888-766-600
PEC 
46 862-92-00, 604-206-108,

Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 

MOSiR 46 862-77-59

SCK 46 863-07-68

Centrum Usług Społecznych 
46 863-14-81, 
46 863-14-82

Miejska 
Audycja 
Samorządowa

W każdy 
wtorek 

i czwartek 

o 11:30

na antenie 

Sebastian Stępień

W spotkaniu wzięli udział 
przedstawiciele Sochacze-
wa - starosta Jolanta Gon-
ta, burmistrz Piotr Osiecki 
oraz przewodniczący rady 
miasta Sylwester Kaczma-
rek oraz radna Selena Maj-
cher. Ministerstwo repre-
zentowali wywodzący się z 
naszego miasta poseł, Sekre-
tarz Stanu w Ministerstwie 
Aktywów   Państwowych 
Maciej Małecki i Sekretarz 
Stanu w Ministerstwie In-
frastruktury Andrzej Bit-
tel. Państwowego przewoź-
nika reprezentował Ireneusz 
Maślany, członek zarządu 
PKP S.A., a instytucje unij-
ne Christopher Todd – dy-
rektor Wydziału ds. Pol-
ski w Dyrekcji Generalnej 
ds. Polityki Regionalnej i 
Miejskiej Komisji Europej-
skiej. W imieniu wykonaw-
cy w spotkaniu wziął udział 
współwłaściciel   Sochbudu 
Krystian Nowicki.

- Nasz dworzec ma bar-
dzo ładną bryłę, ale nie przy-
staje do wymogów XXI wie-
ku. Wiadomość o tym, że 
spółka PKP przystępuje do 
modernizacji budynku i jego 
otoczenia, to bardzo dobra 
informacja. Dziś inwestycja 
się materializuje. Trzymam 
kciuki, choć zdaję sobie spra-
wę z trudności związanych z 
dostawami materiałów bu-
dowlanych i zawirowania-
mi wywołanymi przez wojnę 
na Ukrainie. Jestem przeko-
nany, że Sochbud wykona to 

zadanie bez problemów, w 
ustalonym czasie i już nie-
długo będziemy się cieszyli 
nowym i bardzo funkcjonal-
nym dworcem – powiedział 
radiu Sochaczew w dniu 
podpisania umowy bur-
mistrz Piotr Osiecki.

- To ważny dzień dla 
mieszkańców Sochaczewa i 
ziemi sochaczewskiej. PKP 
zainwestuje w sochaczewski 
dworzec 9 mln zł. Po prze-
budowie będzie dostosowa-
ny do potrzeb osób niepeł-
nosprawnych. Będzie miał 
też szereg rozwiązań proeko-
logicznych. A wszystko po 
to, żeby nasi mieszkańcy i ci, 
którzy przyjeżdżają do So-
chaczewa, mogli cieszyć się 
jak największym komfortem 
i bezpieczeństwem - mówi 
sekretarza stanu w Minister-
stwie Aktywów Państwo-
wych Maciej Małecki.

Wkrótce nasz dworzec 
stanie się komfortowy, funk-

cjonalny, łatwo dostępny oraz 
bezpieczny. Prace zostaną 
przeprowadzone z dbałością 
o historyczny detal. Wznie-
siony w latach 1901-1903 
obiekt zostanie dostosowa-
ny do wszystkich standardów 
współczesnej obsługi podróż-
nych, przy zachowaniu jego 
walorów architektonicznych.

Zgodnie z projektem prze-
budowy renowację przejdzie 
ceglana elewacja zabytku wraz 
ze znajdującymi się na niej de-

talami   architektonicznymi. 
Planowane jest jej wyczyszcze-
nie, naprawa ubytków, a tak-
że odtworzenie na wzór histo-
rycznych lub renowacja okien 
i drzwi oraz wymiana poszy-
cia dachowego. Ciekawostką 
na fasadzie budynku będzie 
umieszczenie w górnym na-
świetlu wejścia głównego styli-
zowanego zegara. Całość uzy-
skanego dzięki przebudowie 
efektu wizualnego podkreśli 
nowa iluminacja.

Modernizacja   dwor-
ca oznacza również zmia-
ny wewnątrz budynku. Na 
jego parterze zaprojektowa-
no hol pełniący funkcję po-
czekalni, w której znajdą się 
ławki, gabloty z rozkładami 
jazdy pociągów, elektronicz-
ne tablice przyjazdów i od-
jazdów pociągów oraz nowy 
system informacji głosowej. 
W sąsiedztwie holu, oprócz 
kas biletowych i toalet, za-
planowano przestrzeń pod 
przyszły lokal gastrono-
miczny oraz pomieszczenia 
biurowe przeznaczone dla 
jednej ze spółek kolejowych.

Olbrzymią   metamorfo-
zę przejdzie plac przed dwor-
cem. Przebudowany zosta-
nie układ komunikacyjny. 
Wzdłuż frontowej fasady bu-
dynku pojawią się miejsca 
postojowe dla osób z niepeł-
nosprawnościami oraz typu 
kiss&ride. Natomiast nieco 
bliżej ulicy Henryka Sienkie-
wicza powstaną dwa wyspo-
we perony dla autobusów, po-
stój taksówek oraz dziewięć 
miejsc parkingowych, w tym 
dwa przeznaczone dla samo-
chodów elektrycznych. W są-
siedztwie budynku pojawi się 
również wiata rowerowa. Za-
bytkowa lokomotywa pozo-
stanie na swoim miejscu. 

Przebudowa obiektu pro-
wadzona będzie w ramach 
Programu Inwestycji Dwor-
cowych na lata 2016-2023 i 
dofi nansowana ze środków 
unijnych z Programu Opera-
cyjnego Infrastruktura i Śro-
dowisko.

Rusza budowa dworca
W Ministerstwie Aktywów Państwowych została podpisana umowa między PKP S.A. a wykonawcą 
przebudowy dworca w Sochaczewie - fi rmą Sochbud. Prace potrwają do wiosny 2023 roku 
i pochłoną 9 mln złotych. Modernizacja ma uwzględnić historyczne walory dworca.

Dwa tygodnie temu fi rma 
Strabag ruszyła z przebu-
dową skrzyżowania dróg 
powiatowych w Żukowie, 
gdzie do końca tego roku, 
kosztem prawie 1,7 mln zło-
tych, powstanie skrzyżowa-
nie o ruchu okrężnym. Kie-
rowcom   przypominamy, 
że z budową ronda wią-
żą się pewne utrudnienia. 
Do przełomu czerwca i lip-
ca nie skręcimy w stronę 
Młodzieszyna, czyli z ulicy 

Gawłowskiej w lewo, z Cho-
dakowa nie pojedziemy na 
wprost, a z Żukowa w pra-
wo. Dla jadących z Mło-

dzieszyna w kierunku no-
wego mostu w Chodakowie 
wyznaczony został objazd 
przez Helenkę. 

W   r a mach   prog r a mu 
„Drogi zamiast błota” uli-
ca Królewska w Chodako-
wie zyskała nawierzchnię 
asfaltową. Na zlecenie mia-
sta utwardzono jej drugi 
odcinek, między Poczto-
wą a Wyszogrodzką. Kolej-
ne na liście „Dróg zamiast 
błota” są ulice Ostrzeszew-
ska, Księżycowa, Rejtana, 
Batorego (między War-
szawską a Narutowicza), 
przedłużenie ulicy Wita 

Stwosza,   Kochanowskie-
go (odcinek między Tro-
janowską a Targową) oraz 
łączniki między Trojanow-
ską a Słowiańską oraz Sło-
wiańską i Jaracza.  

Budują rondo w Żukowie Więcej asfaltu
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Z SESJI RADY MIASTA

Usługa skierowana jest do osób: 
 posiadających orzeczenie o niepełnosprawności, mających ograniczenia w poruszaniu się w stopniu uniemożliwiającym samodzielną wizytę w siedzibie urzędu lub 

 będących w wieku 65+ mających problemy w poruszaniu się w stopniu uniemożliwiającym samodzielną wizytę w urzędzie lub 
 będących osobami nieposiadającymi orzeczenia o niepełnosprawności, lecz posiadającymi ograniczenia możliwości poruszania się w stopniu uniemożliwiającym samodzielną wizytę u rzędzie. 

ZAPRASZAMY DO KONTAKTU:  telefonicznie pod nr  46 862 22 35   wysyłając zgłoszenie na adres e-mail: mobilnyurzednik@sochaczew.pl
 w siedzibie Urzędu Miejskiego w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16 w Biurze Podawczym zgłoszenia przyjmowane są pn. – pt. w godzinach 9:00 – 15:00 

Daniel Wachowski

Na początku rada zdecy-
dowała o podziale niemal 
dwóch milionów złotych 
przyznanych miastu na 
wsparcie dla uchodźców. 
Środki pochodzą z rządo-
wego Funduszu Pomocy. 

Najwięcej 
na refundację
Burmistrz   zaproponował, by 
z tej kwoty wydzielić 1,82 mln 
zł na refundację kosztów po-
noszonych przez osoby przyj-
mujące uciekinierów wojen-
nych pod swój dach. Zgodnie 
z przepisami, za pobyt i wy-
żywienie uchodźcy przysłu-
guje zwrot wydatków w wy-
sokości 40 zł dziennie. 102 
tys. zł samorząd zabezpie-
czył na wypłatę jednorazowe-
go świadczenia pieniężnego 
w wysokości 300 zł (wnioski 
przyjmuje Centrum Usług 
Społecznych), a 50 tys. zł na 
wypłatę świadczeń rodzin-
nych. Na zapewnienie posił-
ków dzieciom i młodzieży 
odłożono 6,8 tys. zł.

Formy wsparcia 
uchodźców
Rada ustaliła też, w jakim 
zakresie samorząd ma po-
magać uchodźcom. Miasto 
zobowiązało się, że zadba 
o przygotowanie miejsc 
tymczasowego zakwatero-
wania, zapewnienie pomo-
cy żywnościowej, środków 
czystości, higieny osobi-
stej i innych niezbędnych 
produktów. Miasto zade-
klarowało też, że zapew-
ni w ratuszu obsługę w 
języku ukraińskim, dzie-
ciom transport do szkół, 

w punkcie informacyjnym 
będzie   udzielało   wyja-
śnień na temat zasad poby-
tu, podjęcia zatrudnienia i 
innych urzędowych proce-
dur.

- Wszystkie te dzia-
łania są przez nas podej-
mowane i to niemal od 
pierwszego dnia konfl ik-
tu. Centrum Usług Spo-
łecznych   prz ygotow u-
je i dowozi posiłki na halę 
sportową przy Kusociń-
skiego, w ratuszu urucho-
miliśmy punkt informa-
cyjny z obsługą w języku 
ukraińskim,   nadaliśmy 
ponad tysiąc numerów 
PESEL, wszystkie ważne 
dla uchodźców informa-
cje trafi ają na naszą stro-
nę internetową i do ulo-
tek tłumaczonych na język 
ukraiński, dzieci bezpłat-
nie dojeżdżają do szkół, a 
w Środowiskowym Domu 
Samopomocy działa miej-
ski punkt zbiórki darów. A 
to tylko część zadań, jakie 

na siebie wzięliśmy – wyli-
cza burmistrz Piotr Osiecki.

Opaski dla seniorów
Nasz samorząd pozyskał nie-
mal 80 tys. zł dotacji na wdro-
żenie   programu   Korpus 
Wsparcia Seniorów i w jego 
ramach planuje uruchomie-
nie systemu pozwalającego 
szybko wezwać pomoc. Kil-
kudziesięciu seniorów otrzy-
ma urządzenie zapinane na 
ręce, na którym znajdzie się 
kilka przycisków. Zależnie od 
rodzaju potrzebnej pomocy 
użytkownik opaski uruchomi 
odpowiedni przycisk. Opaska 
może informować o upadku 
jej użytkownika, monitoro-
wać funkcje życiowe, np. puls, 
przypomni o przyjęciu leków, 
posiada także GPS, który uła-
twia lokalizację seniora.

Raz „przeciw”, 
raz „za”
Dwie ostatnie zmiany w 
budżecie dotyczyły inwe-
stycji. Na nabycie 1/8 czę-

ści działki położonej przy 
ul. Podzamcze wydzielo-
no w budżecie 22 tys. zł. 
To konsekwencja uchwały 
z marca ubiegłego roku, 
gdy Piotr Osiecki zapro-
ponował, aby samorząd 
zajął się uporządkowa-
niem ostatniego fragmen-
tu terenów nad Bzurą, tj. 
odkupił od właścicieli 
dwa parterowe domy sto-
jące u podnóża zamku, 
zburzył je, otworzył w ten 
sposób widok na rzekę, a 
wolny teren przeznaczył 
np. na parking. Wówczas 
rada - głosami radnych 
z PiS i Sochaczewskie-
go Forum Samorządo-
wego - upoważniła bur-
mistrza do prowadzenia 
rozmów z właścicielami 
dwóch działek przy ulicy 
Podzamcze. Przeciw pro-
pozycji zagłosowali rad-
ni Bezpartyjnych Samo-
rządowców, Koalicji dla 
Sochaczewa i Platformy 
Obywatelskiej. Tym ra-

zem za nabyciem działki 
zgodnie zagłosowała cała 
rada miasta. 

Pół miliona 
na bezpieczeństwo
Ostatnia zamiana w budże-
cie dotyczyła przeznaczenia 
80,7 tys. zł na wkład własny 
do nowego projektu „Bez-
pieczny pieszy – poprawa 
bezpieczeństwa przejść dla 
pieszych na terenie miasta 
Sochaczew”. Ratusz pokry-
je w ten sposób piętnasto-
procentowy wkład własny, 
a resztę środków na moder-
nizację przejść i utworzenie 

mobilnych miasteczek rowe-
rowych w szkołach podsta-
wowych (ok. 457 tys.) chce 
pozyskać z Programu Ope-
racyjnego Infrastruktura i 
Środowisko 2014-2020.

Stanowisko opozycyj-
nych klubów, czyli Kolacji 
dla Sochaczewa i Bezpar-
tyjnych Samorządowców 
w sprawie pakietu zmian 
budżetowych przedstawił 
radny Robert Błaszczyk. 
Jak powiedział, nie zwięk-
szają one defi cytu ani za-
dłużenia miasta, dlatego 
kluby będą głosowały za 
ich wprowadzeniem.

Rekordowo krótka sesja
13 kwietnia odbyła się sesja rady miasta zwołana w celu podjęcia dwóch uchwał określających zakres i sposób 
fi nansowania pomocy udzielanej uchodźcom z Ukrainy oraz dokonania ważnych zmian w budżecie. Obrady trwały 
pół godziny. Wszystkie uchwały przyjęto jednogłośnie. 

ZDANIEM BURMISTRZA PIOTRA OSIECKIEGO
Cieszę się, że kluby opozycyjne 
choć na chwilę zmieniły zdanie 
na temat kondycji fi nansowej 
naszego budżetu, przekonały 
się, że jest dobra i poparły moje 
propozycje   t łumacząc   swą 
decyzję tym, że nie zwiększa 
się dług miasta. Chcę zatem 
przypomnieć, że na poprzed-

niej sesji, gdy także nie zwiększaliśmy długu nawet 
o grosz, ci sami radni nie byli w stanie zagłosować 
za przyjęciem wielomilionowych dotacji pozyskanych 
przez nas m.in. na remonty sal gimnastycznych przy 
dwóch szkołach podstawowych, ocieplenie urzędu 
miasta i rozbudowę ulicy Dewajtis. Nie zagłosowali za 
wsparciem MZDW w planach budowy ścieżki rowero-
wej w ul. 15 Sierpnia oraz przebudowy al. 600-lecia 
na odcinku od Staszica do torów kolejki wąskotoro-
wej. Nie zagłosowali nawet za przeznaczeniem 750 
tys. na kompleksową naprawę zniszczonego przez 
wichurę dachu sali gimnastycznej przy „szóstce”. 
Wszystkie te projekty dojdą do skutku wyłącznie 
dzięki głosom radnych PiS i Sochaczewskiego Fo-
rum Samorządowego, na których rozsądek, rozwagę 
i głęboką znajomość spraw samorządowych zawsze 
mogłem liczyć. I za tę odpowiedzialną postawę chcę 
im serdecznie podziękować. A opozycja niech wróci 
do swoich praktyk, niech nie wspiera rozwoju miasta, 
jak robi to od początku tej kadencji. 
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INWESTYCJE

Maciej Frankowski

Tylko od początku 2021 
roku, czyli przez ostat-
nie piętnaście miesięcy, 
nie wliczając doświetlenia 
przejść dla pieszych, na so-
chaczewskich ulicach sta-
nęło 78 nowych słupów 
oświetleniowych.   Koszt 
budowy tej infrastruktury 
to ponad 720 tysięcy zło-
tych. 

- Od lat inwestujemy 
w energooszczędne oświe-
tlenie LED-owe, przyja-
zne środowisku, a równie 
efektywne jak tradycyjne. 
Dzięki temu, choć z roku 
na rok przybywa lamp na 
naszych ulicach, rachun-
ki za prąd niemal się nie 
zmieniają. W 2010 koszt 
oświetlenia ulic wyniósł 
milion złotych, a dzie-
sięć lat później 1,1 mln zł - 
mówi z-ca burmistrza Da-
riusz Dobrowolski. 

W ostatnich dniach 
pracownicy Wydziału In-
westycji i Modernizacji 
Urzędu Miejskiego w So-
chaczewie przeprowadzi-
li dwa odbiory techniczne 
nowego oświetlenia ulicz-
nego. Przy ul. Gwardyj-
skiej i Spartańskiej stanęło 
trzydzieści pięć siedmio-
metrowych słupów. Koszt 
tego przedsięwzięcia wy-
niósł 285 tys. zł. Drugi od-
biór miał miejsce przy ul. 
Łąkowej i Twardowskie-
go, gdzie za niespełna 55 
tys. zł ustawiono osiem no-
wych lamp.

Największa tego typu 
inwestycja w 2021 roku zo-
stała zrealizowana w ra-
mach zakończonego we 
wrześniu drugiego etapu 
modernizacji ul. 15 Sierp-
nia. Na odcinku od ul. 
Łuszczewskich do obwod-
nicy miasta w Boryszewie 
postawiono w sumie dwa-
dzieścia sześć słupów z 
oprawami LED za 215 tys. 
zł. 

W grudniu ubiegłego 
roku zakończyła się tak-
że budowa lub rozbudo-
wa oświetlenia na czterech 
mniejszych ulicach. Za bli-
sko 170 tysięcy złotych 
nowe latarnie pojawiły 
się przy Topolowej (osiem 
lamp), Zacisznej (pięć 
lamp) oraz po dwie przy ul. 
Niemcewicza i Mazowiec-
kiej.

Ratusz   planuje   do-
świetlenie kolejnych dróg. 
Już niebawem powinny 
się rozpocząć prace przy 

ul. Brzechwy. Miasto za-
mówiło i czeka na dostar-
czenie projektów budowy 
oświetlenia w ul. Lema, 
Energetycznej,   Termicz-
nej, Konopnickiej i Kocha-
nowskiego. Jeśli wszystko 
pójdzie zgodnie z planem, 
to jeszcze w tym roku po-
jawią się tam nowe lampy, 
bowiem w budżecie mia-
sta na 2022 rok wydzielo-
no na ten cel kwotę 250 tys. 
zł. W tegorocznym budże-
cie zabezpieczono również 
50 tys. zł na opracowanie 
projektu przebudowy sie-
ci oświetlenia ulicznego w 
alei 600-lecia, na odcinku 
od przejazdu kolejki wą-
skotorowej do skrzyżowa-
nia z ulicami Trojanowską 
i Staszica.

- Poprawiamy bezpie-
czeństwo pieszych, do-
świetlamy ścieżki rowe-
rowe i efekty tych działań 
widać w statystykach. W 
2010 roku na sochaczew-

skich drogach doszło do 
48 wypadków, a dziesięć 
lat później do 29, czyli było 
ich mniej o 40 procent. W 
analogicznym okresie licz-
ba rannych spadła z 53 do 
38, to jest o prawie 30 pro-
cent. Między 2010 a 2020 
rokiem liczba śmiertelnych 
ofi ar wypadków zmniej-
szyła się z 15 do 2, czyli o 
niemal 90 procent - przy-
pomina wiceburmistrz.

Aktualnie zamówione 
i w trakcie opracowywania 
są dokumentacje projek-
towe dotyczące ulic: Sza-
rych Szeregów, Pileckiego, 
Zapolskiej,   Bławatkowej, 
Porzeczkowej i Iwaszkie-
wicza. Projekty mają być 
gotowe w połowie roku. Je-
śli uda się wydzielić i za-
bezpieczyć środki w bu-
dżecie miasta na realizację 
tych inwestycji, to z dużym 
prawdopodobieństwem 
zostaną one zrealizowane 
jeszcze w 2022 roku.

Na ulicach coraz jaśniej
Każdego roku samorząd miejski przeznacza kilkaset tysięcy złotych na budowę 
nowoczesnego oświetlenia ulicznego. Nie tylko na głównych drogach, ale również przy 
mniejszych uliczkach osiedlowych stawiane są ekologiczne i energooszczędne lampy LED. 

To była szybka robota. So-
chaczewski Zakład Wodo-
ciągów i Kanalizacji zbudo-
wał 97-metrową odnogę sieci 
wodociągowej w ulicy Ba-
torego, na odcinku między 

Narutowicza i Warszawską. 
Znaczną część prac wyko-
nano metodą bezwykopową, 
robiąc przeciski pod jezd-
nią. Wkrótce na tym odcin-
ku pojawi się też nowy asfalt. 

Na ul. Warszawskiej, w 
pobliżu skrętu w uli-
cę Poprzeczną, pojawiła 
się wysepka oddzielająca 
pasy ruchu. Jak informu-
je Wydział Infrastruk-
tury Miejskiej, powstała 
ona w ramach bieżącego 
utrzymania dróg. Wysep-
ka znajduje się w miejscu 
przejścia przez jezdnię, bo-
wiem głównym celem jej 
powstania jest poprawa 
bezpieczeństwa pieszych. 
Niebawem przejście to zo-

stanie dodatkowo oświe-
tlone, pojawią się też nowe 
znaki poziome. 

Wodociąg w Batorego Wysepka na Warszawskiej

W poprzednim wydaniu 
„ZS” informowaliśmy, że 
miasto, gmina Sochaczew 
i fi rma Napollo podpisały 
porozumienie o współpra-
cy przy budowie ronda w 
miejscu obecnego skrzy-
żowania ulicy Olimpijskiej 
i drogi krajowej nr 92 (ob-
wodnicy miasta). Zgodę 
na to wyraziły jednogło-
śnie rady miasta i gmi-
ny Sochaczew. Rondo ma 
zapewnić dogodny i bez-
pieczny dojazd do działek 
leżących po wschodniej 
stronie   obwodnicy,   na 
których fi rma Napollo pla-
nuje budowę centrum han-
dlowego.

O to, jakie są konkretne 
zamierzenia inwestora 
wobec tego terenu zapy-
taliśmy dyrektora Działu 
Zarządzania i Komercja-
lizacji w firmie Napollo, 
Dorotę Beltrani. Jak nam 
powiedziała, N-Park So-
chaczew będzie miał po-
nad 6000 m2 powierzch-
ni handlowo-usługowej, 
w y g e n e r u j e    10 0 -1 5 0 
miejsc pracy u najemców 
i kilkanaście w obsłudze, 
m.in. w firmie sprzątają-
cej. Podatki z tego obsza-
ru będą trafiały do kasy 
miasta.

Jakich marek możemy 
spodziewać się w tej loka-
lizacji? W ofercie znajdzie 
się m.in. popularny market 
spożywczy dużej między-
narodowej sieci, drogeria, 
sklep z elektroniką/RTV 
i AGD, sklep z wyposaże-
niem wnętrz/dla domu, 
sieć z odzieżą dla całej ro-
dziny, sklep sportowy oraz 
gastronomia i usługi.

- Z wieloma najem-
cami mamy już potwier-
dzone warunki fi nanso-
we i negocjujemy umowy 

najmu, ale o konkretnych 
markach będziemy in-
formować w późniejszym 
czasie. Oferta sklepów po-
szerzona będzie o mię-
dzynarodową sieć restau-
racji   drive-trough oraz 
myjnię samoobsługową - 
wylicza Dorota Beltrani.

I dodaje, że fi rma ak-
tualnie potwierdza kon-
cepcję   architektoniczną 
N-Parku i przygotowuje 
dokumentację do pozwo-
lenia na budowę, a podpi-
sanie porozumienia z mia-
stem i gminą w sprawie 
projektowania układu dro-
gowego jest jednym z waż-
nych etapów projektu.

Do końca czerwca ma 
powstać projekt budowy 
ronda, prace w tym rejonie 
przeprowadzone zostałyby 
na przełomie 2022 i 2023 
roku, a wówczas wiosną 
przyszłego roku Napol-
lo mogłoby wystartować z 
budową centrum handlo-
wego.

C z y    s y t u a c j a    z a 
wschodnią granicą wpły-
nie na zamierzenia spół-
ki? Dyrektor Beltrani od-
powiada, że fi rma realizuje 
wszystkie inwestycje zgod-
nie z planem. Co więcej 
włączyła się w działania 
pomocowe dla uchodźców 
i wspólnie z najemcami 
powierzchni handlowych 
w prowadzonych przez nią 
centrach oraz Fundacją 
Caritas zorganizowała kil-
ka punktów zbiórek darów. 
We Wrocławiu przekazała 
miejscowej Caritas lokal w 
parku handlowym Galak-
tyka, jako punkt tranzy-
towy dla uchodźców prze-
mieszczających się dalej 
lub poszukujących tym-
czasowego, bezpiecznego 
lokum.

daw

Plany Napollo wobec 
N-Parku Sochaczew

Oświetlenie Gwardyjskiej i Spartańskiej kosztowało prawie 300 tys. zł
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NASZE SPRAWY

Sebastian Stępień

Jak mówi dyrektor placów-
ki Kamila Gołaszewska-
-Kotlarz, dzieci które jako 
pierwsze zamieszkały w 
domu „Antares”, były za-
chwycone jego wyglądem. 

- Mieliśmy wrażenie, że 
są tak dumne, że muszą po-
chwalić się tym w swoim 
środowisku szkolnym. Czę-
sto w odwiedziny przycho-
dził na chwilę jakiś kolega, 
żeby mógł zobaczyć nowy 
pokój. Jeden dziesięciolatek 
powiedział mi, że się bardzo 
cieszy, że mieszka teraz w 
dobrej dzielnicy – mówi dy-
rektor PO-W. 

Dzieci chwalą sobie też bli-
skość instytucji kultury. Bar-
dzo im się podoba nowa lo-
kalizacja, szczególnie, że mają 
blisko do kina czy na stadion. 
Starsze dziewczyny dzięki So-
chaczewskim Kartom Miesz-
kańca są jeszcze bardziej mo-
bilne. Mogą wszędzie dojechać 
autobusem. 

Wykorzystując   walo-
ry nowej lokalizacji placów-
ka wprowadziła dużo zajęć 
dodatkowych, choćby z pro-
wadzonego przez Powiatowe 
Centrum Pomocy Rodzinie i 
Stowarzyszenie na rzecz pie-
czy zastępczej „Stacja Dom” 
projektu „Zdobywać Szczy-
ty”. Starsi wychowankowie 
jeżdżą na zajęcia prowadzo-
ne przez Dragon Fight Club, 
młodsi wybrali zajęcia te-
atralne czy plastyczne, a inni, 
już poza projektem, uczą się 
pływać na miejskiej pływalni.

- Dzieci biorą udział w 
warsztatach usamodzielnia-
jących, wprowadzających w 
nowy etap w życiu – mówi 
Kamila   Gołaszewska-Ko-
tlarz. - Mają do dyspozycji 
wiele różnych zajęć dodat-
kowych, z których chętnie 

korzystają.   Otrzymujemy 
również   dofinansowanie 
na korepetycje z matema-
tyki, języka polskiego i an-
gielskiego. Oczywiście zapał 
do tego projektu był umiar-
kowany, ale na podstawie 
szkolnych ocen wytypowa-
liśmy wychowanków, któ-
rzy najbardziej potrzebują 
doszlifować wiedzę z nie-
których przedmiotów. Ko-
rzystanie z tych wszystkich 
dobrodziejstw, przy po-
przednim ulokowaniu pla-
cówki, było logistycznie bar-
dziej skomplikowane. 

Ubiegłoroczne   waka-
cje, dzięki zewnętrznemu 
wsparciu, dzieci spędziły na 
koloniach i półkoloniach, 
np. w Zagrodzie Zakrzew. 
Część spotkała się z rodzi-
nami, bo tzw. urlopowanie, 
czyli wyjazd z placówki do 
rodziny, może odbywać się 
w dni wolne od szkoły, o ile 
sąd wyrazi na to zgodę. 

- Zdarza się też nieste-
ty, że ze strony rodziców nie 
ma potrzeby utrzymywa-
nia kontaktu – mówi Ka-
mila Gołaszewska-Kotlarz. 
- Przed urlopowaniem ro-
dzic lub inny bliski wnio-
skuje do sądu, a my opiniu-
jemy wniosek, by sąd miał 
podstawę do podjęcia decy-
zji. Jeśli dziecko chce, a jego 
rodzina wykazuje się odpo-
wiednią postawą, w dni wol-
ne od szkoły mogą spędzać 
czas razem. Co jest bardzo 
cenne, bo po naszych pod-
opiecznych widać, że po-
trzebują kontaktu z rodziną, 
nawet gdy sytuacja w niej 
jest trudna.

Tę potrzebę pracownicy 
placówki starają się uświa-
damiać rodzicom szczegól-
nie przed świętami. Jest spo-
ra grupa rodziców, którzy 
zdają sobie sprawę, że są nie-

wydolni wychowawczo, nie 
dążą do odzyskania swoich 
dzieci z placówki, ale stara-
ją się spędzić z nimi każdy 
weekend, święta, urodziny 
czy imieniny.

- Dzieci, którymi rodzi-
ce się nie interesują, wiedzą, 
że ich koledzy i koleżan-
ki pojechały zobaczyć się z 
rodzinami. Jest im ciężko 
– mówi Kamila Gołaszew-
ska-Kotlarz. – Jednak nasi 
wspaniali i kreatywni wy-
chowawcy starają się je ode-
rwać od czarnych myśli i 
włączyć w zajęcia związane 
ze świątecznymi przygoto-
waniami. Nasi podopieczni 
tworzą kartki i stroiki, któ-
re przekazujemy w ramach 
podziękowań naszym dar-
czyńcom. Otacza nas gro-
no bardzo życzliwych ludzi. 
Np. klinika z Żyrardowa na 
co dzień, w wysokim stan-

dardzie, za darmo leczy 
zęby naszym dzieciom. 

Przed rokiem, tuż po za-
powiedzi, że dzieci z Giżyc 
przeprowadzą się do Cho-
dakowa, pojawił się pewien 
opór społeczny. Dziś nie ma 
po nim śladu, a nawet moż-
na mówić o bardzo dobrym 
sąsiedztwie.

- Bardzo chwalimy so-
bie sąsiadów. Są dobrze na-
stawieni – mówi Kamila 
Gołaszewska-Kotlarz.- Prze-
łamanie lodów zaczęliśmy 
od zorganizowania sąsiedz-
kiego pikniku. Teraz wie-
my, że jeśli pojawia się jakiś 
problem, mamy się do kogo 
zwrócić. Oczywiście tego nie 
nadużywamy, ale dobre są-
siedztwo jest ważne, kiedy 
np. nie chce odpalić samo-
chód, albo cukier skończył 
się w trakcie robienia ciasta. 
Sąsiedzi są bardzo mili. 

Mieszk ająca   ju ż   w 
pierwszym budynku grupa 
dzieci ma namiastkę praw-
dziwego domu, z podwór-
kiem i ogrodem. Przy tej 
samej ulicy, w pobliskim są-
siedztwie, władzom powia-
tu udało się zakupić kolejną 
nieruchomość dla potrzeb 
drugiej grupy dzieci z  Gi-
życ, która zamieszka tu już 
wkrótce.

- Jesteśmy na eta-
pie przygotowań do tego 
niełatwego   logistycznie 
przedsięwzięcia – mówi 
Kamila Gołaszewska-Ko-
tlarz. – Musimy wszyst-
ko skatalogować, zdecy-
dować, co z Giżyc będzie 
przydatne w nowej loka-
lizacji, spakować i prze-
wieźć. I tu moja prośba. 
Może ktoś dysponujący 
odpowiednim samocho-
dem mógłby nas wspo-

móc przy przeprowadzce i 
przenoszeniu rzeczy.

W połowie marca sta-
rosta Jolanta Gonta wraz ze 
swoim zastępcą odwiedzi-
li „Atrię”, czyli drugi dom 
szykowany właśnie dla pod-
opiecznych z Giżyc. 

- Dało się wyczuć, że 
oboje rozumieją, jak ważne 
jest, by ta placówka była jak 
najbardziej atrakcyjna dla 
podopiecznych – mówi Ka-
mila Gołaszewska-Kotlarz. 
- Naprawdę wkładają ser-
ce w to, żeby wszystko było 
na możliwie najlepszym po-
ziomie. 

Dzieci już na tym etapie 
mają wpływ na wybór np. 
koloru ścian. Wszystko ro-
bione jest z myślą, żeby czu-
ły się po przeprowadzce jak 
najlepiej. Prace zmierzają do 
fi nału. Malowane są ściany, 
układane podłogi.  

Radość w nowych domach
Minął rok od przeprowadzki części dzieci z Placówki Opiekuńczo-Wychowawczej w Giżycach do nowego domu w Chodakowie. 
Prawie gotowy jest drugi z domów, „Atria”, do którego wkrótce przeniosą się dzieci przebywające jeszcze w Giżycach.

By spełnić wymogi ustawowe przebudowano wejście 
do nowego domu

W środku trwają ostatnie prace wykończenioweTak wyglądały przygotowania do świąt w domu „Antares”
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WYDARZENIA

Tegoroczna XX edycja 
Ogólnopolskiego Wiosen-
nego Festiwalu Fletowego 
w Sochaczewie odbyła się 
w dniach 4-8 kwietnia. Ju-
bileusz to zawsze doskona-
ła okazja do podsumowań, 
dlatego też warto przypo-
mnieć najważniejsze fakty 
i informacje związane z 
tym świętem polskich fl e-
cistów.

Pierwsza edycja Ogólnopol-
skiego Wiosennego Festi-
walu Fletowego odbyła się w 
2001 r. Inicjatorem konkur-
su był nauczyciel klasy fl e-

tu PSM I i II st. im. F. Cho-
pina w Sochaczewie – Paweł 
Leszczyński.

Już pierwsza edycja tego 
wydarzenia cieszyła się dużą 
popularnością, a każdego 
roku liczba uczestników fe-
stiwalu wzrastała sięgając 
150 fl ecistów prezentujących 
swoje umiejętności gry na 
tym instrumencie.

Od początku w festiwa-
lowym jury zasiadają: prof. 
Elżbieta   Dastych-Szwarc, 
prof. Elżbieta Gajewska, 
prof. Krystyna Gołaszew-
ska, mgr Cezary Traczewski, 
mgr Paweł Leszczyński.

Ogólnopolski Wiosenny 
Festiwal Fletowy w Socha-
czewie nie odbył się tylko 
raz, w 2020 roku, z powodu 
trwającej pandemii.

Organizatorem   tego-
rocznej, zdalnej edycji, było 
Stowarzyszenie Przyjaciół 
PSM I i II st. w Sochacze-
wie pod patronatem socha-
czewskiej szkoły muzycz-

nej. Nagrody dla laureatów 
konkursu ufundowała fi r-
ma Jarmuła Music. 

Młodzi fl eciści konkuro-
wali ze sobą w sześciu kate-
goriach. Wśród uczestników 
i laureatów nie zabrakło fl e-
cistek   reprezentujących 
PSM w Sochaczewie. Laure-
atką III nagrody w kategorii 
wiekowej przeznaczonej dla 
najmłodszych fl ecistów zo-
stała Agnieszka Krasucka z 
klasy Pawła Leszczyńskiego. 
Festiwal zakończył się Kon-
certem Laureatów zrealizo-
wanym w formule on-line.

(d)

Pamięć o bohaterach jest tym, 
co buduje tożsamość narodo-
wą i wzmacnia patriotyczne 
postawy społeczeństwa, dla-
tego tegoroczną edycję orga-
nizatorzy dedykowali Józe-
fowi Wybickiemu, autorowi 
polskiego hymnu narodowe-
go, wielokrotnemu posłowi na 
sejm, jednemu z inicjatorów 
Konfederacji Barskiej, uczest-
nikowi prac wdrażających 
Konstytucję 3 Maja, współor-
ganizatorowi Insurekcji Ko-
ściuszkowskiej, zmarłemu 200 
lat temu, w marcu 1822 r. 

- W momencie wejścia 
wojsk rosyjskich na terytorium 
Ukrainy przesłanie festiwa-
lu nabrało nowego znaczenia. 
Nasz sąsiad nie tylko dzielnie 
broni swego terytorium, ale 
skutecznie wypiera najeźdź-
cę z kolejnych miast i wsi. Siłą 
Ukraińców jest nie tylko broń, 
ale przede wszystkim propań-
stwowa i patriotyczna postawa 
mieszkańców, którzy nie chcą 
oddać nawet skrawka ojczy-
stej ziemi. Budowany przez lata 
patriotyzm okazał się najsil-
niejszym orężem w tej walce – 
mówi burmistrz Piotr Osiecki. 

Z uwagi na sytuację epide-
miczną festiwal miał formułę 
on-line. Uczestnicy przesyła-
li nagrania e-mailem, a potem 
ich oceną zajęło się jedena-
stoosobowe jury. Postawiono 
przed nim niełatwe zadanie, 
gdyż do obejrzenia było ponad 
200 prezentacji. 

W czasie koncertu fi nało-
wego, dostępnego od 10 kwiet-
nia na YouTube, przypomnia-
no, że patronat nad imprezą 
objął Andrzej Duda, odczyta-
no także list od sekretarza sta-
nu w kancelarii prezydenta RP 
skierowany do uczestników 
festiwalu. 

Jak informuje pomysło-
dawca wydarzenia, radny po-
wiatowy Daniel Janiak, jury 
przyznało kilkadziesiąt na-
gród i wyróżnień oraz kilka 
nagród specjalnych, po któ-
re sięgnęli uczniowie szkoły w 

Erminowie. A oto zdobywcy 
pierwszych miejsc w poszcze-
gólnych kategoriach. 

Klasy I-III – poezja patrio-
tyczna – Magdalena Temp-
czyk, Szkoła Podstawa nr 4

Klasy I-III – pieśń patrio-
tyczna – Zuzanna Jabłońska, 
Sochaczewskie Centrum Kul-
tury

Klasy IV-VI – poezja pa-
triotyczna – Maria Magda, 
Szkoła Podstawowa w Kur-
dwanowie

Klasy IV-VI – pieśń pa-
triotyczna – Julia Kołodzie-

jak, Szkoła Podstawowa w Te-
resinie

Klasy VII-VIII – poezja 
patriotyczna – Amelia Toma-
szewska, Szkoła Podstawowa 
w Iłowie

Klasy VII-VIII – pieśń pa-
triotyczna – Zuzanna Wie-
dyńska, Gminny Ośrodek 
Kultury Iłów

Szkoły średnie i dorośli – 
poezja patriotyczna – Krysty-
na Zduńska, GOK Nowa Su-
cha

Szkoły średnie i dorośli – 
pieśń patriotyczna – Ewa Rej-
man, Państwowa Szkoła Mu-
zyczna

Występy zespołów: Teatr 
Słowo, Szkoła Podstawowa w 
Teresinie

13 kwietnia w kinie Odeon 
spotkali się organizatorzy festi-
walu i fundatorzy nagród, by 
osobiście przekazać laureatom 
gratulacje i upominki. Byli 
wśród nich m.in. radni sejmi-
ku, dyrektor biura posła Macie-
ja Małeckiego, Michał Orliń-
ski, wójtowie gmin z powiatu 
sochaczewskiego. W imieniu 
starosty nagrody wręczał czło-
nek zarządu powiatu Bogumił 
Czubacki, a burmistrza repre-
zentowała sekretarz miasta Jo-
anna Niewiadomska-Kocik. 

Festiwal zorganizowali 
Daniel Janiak oraz Dragon Fi-
ght Club Sochaczew. W gronie 
współorganizatorów, jak za-
wsze, było też miasto Socha-
czew. 

Dwadzieścia lat festiwalu

Nie mówię szeptem… 
10 kwietnia poznaliśmy laureatów IX edycji Sochaczewskiego Festiwalu Poezji i Pieśni 
Patriotycznej „Nie mówię szeptem, gdy mówię skąd jestem”. Wśród zwycięzców znaleźli się 
m.in. uczniowie Szkoły Podstawowej nr 4 i młodzi artyści z Sochaczewskiego Centrum Kultury. 

W tegorocznej II edycji 
Powiatowego Konkursu 
na „Najładniejszą Ozdo-
bę Wielkanocną” komisja 
konkursowa musiało oce-
nić aż sześćdziesiąt prac. 
Nagrodzono i wyróżniono 
dwadzieścia z nich. Na kil-
ka dni przed świętami po-
znaliśmy laureatów kon-
kursu. 

Nagrody w imieniu Staro-
stwa Powiatowego w So-
chaczewie wręczała Ur-
szula Opasiak, dyrektor 
Pow iatowego   Z espołu 
Edukacji, która pogratulo-
wała uczestnikom wyko-
nania ciekawych dekoracji 
a laureatom zwycięstwa w 
konkursie.

Organizatorem i po-
mysłodawcą konkursu był 
Młodzieżow y   Ośrodek 
Wychowawczy w Załusko-
wie „Dom na Szlaku” im. 
gen. Tadeusza Kutrzeby. 
Starostwo ufundowało na-
grody główne w konkursie, 
zaś starosta Jolanta Gonta 
objęła konkurs patronatem 
honorowym. 

W tegorocznej edycji 
wpłynęło łącznie sześć-
dziesiąt prac z czternastu 
szkół i placówek oświato-
wych. Zadaniem uczest-
ników było samodzielne 
wykonanie przestrzennej 
pracy – np. pisanki, ozdoby 
czy stroika z uwzględnie-
niem wyraźnych akcentów 

tradycji świąt Wielkiejno-
cy. Co ważne, wszystkie 
prace zostały dopuszczo-
ne do konkursu a ocenia-
ne były w dwóch katego-
riach – szkoły podstawowe 
– klasy VI-VIII oraz szkoły 
ponadpodstawowe. 

Podczas rozstrzygnię-
cia konkursu zaprezento-
wano nagrodzone i wyróż-
nione dekoracje. Pozostałe 
przekazano na kiermasz 
organizowany w Iłowie, z 
którego dochód zasili fun-
dację „Krwinka” pomaga-
jącą zbierać pieniądze na 
pomoc dla Zuzi Drzewiec-
kiej – mieszkanki gmi-
ny Iłów, która zmaga się z 
ostrą białaczką limfobla-
styczną typu B. 

Oto nagrodzeni w 
swych kategoriach. Szko-
ły podstawowe: I miejsce 
– Weronika Przewoźna, 
Szkoła Podstawowa nr 3 
w Sochaczewie, II miejsce 
– Nadia Czubacka, Szkoła 
Podstawowa w Gawłowie, 
III miejsce – Jakub Szy-
mański, Szkoła Podstawo-
wa nr 3 w Sochaczewie. 

Szkoły   ponadpodsta-
wowe: I miejsce – Pauli-
na Gołębiowska, Zespół 
Szkół w Teresinie, II miej-
sce – Natalia Ludwiczak, 
Zespół Szkół Specjalnych 
w Erminowie, III miejsce – 
Wiktoria Markiewicz, ZS 
RCKU w Sochaczewie.

Wielkanocne ozdoby 
wybrane i nagrodzone
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BEZPIECZEŃSTWO

13 kwietnia funkcjonariu-
sze KPP w Sochaczewie 
wzięli udział w obchodach 
Dnia Pamięci Ofi ar Zbrod-
ni Katyńskiej. Ta data nie 
jest przypadkowa, gdyż 13 
kwietnia 1943 roku Niemcy 
publicznie poinformowa-
ły o ujawnieniu masowych 
grobów z ciałami zamordo-
wanych a 13 kwietnia 1990 
roku Związek Sowiecki 
przyznał się do zbrodni ka-
tyńskiej.

W kwietniu 1940 r. roz-
poczęto likwidację jeńców 
z obozów NKWD w Ko-
zielsku, Ostaszkowie i Sta-
robielsku. Od strzału w tył 
głowy, podczas egzeku-
cji przeprowadzonych wio-
sną 1940 roku, zginęło po-
nad 22 tysiące obywateli 
– funkcjonariuszy Policji 
Państwowej, Policji Wo-
jewództwa Śląskiego, żoł-
nierzy Wojska Polskiego, 
funkcjonariuszy Służby 
Więziennej, Służby Leśnej 
czy Korpusu Ochrony Po-
granicza, którzy walczyli za 
nas, za wolną Polskę, wy-
pełniając do końca słowa 
złożonej przysięgi.

Polacy byli dla agre-
sorów szczególnie niebez-
pieczni. Jako jasno zdeklaro-
wani i nierokujący poprawy 

wrogowie władzy sowieckiej 
wyróżniali się wyjątkowo 
silną postawą patriotyczną, 
silnym morale i miłością do 
ojczyzny. Stojąc w obliczu 
zagrożenia, agresorzy mor-
dowali ich strzałem w tył 
głowy, bez względu na sto-
pień, stanowisko czy pełnio-
ną funkcję.

Przed Pomnikiem Pa-
mięci w Trojanowie oraz Ta-
blicą Pamięci umieszczoną 
na budynku KPP oddano 
hołd zamordowanym poli-
cjantom – synom ziemi so-

chaczewskiej i tym, których 
potrzeba służby skierowała 
do Sochaczewa: komendan-
towi powiatowemu Wacła-
wowi Kruziewiczowi; komi-
sarzom Józefowi Ekiertowi 
i Wiktorowi Hugo Sautero-
wi; podkomisarzowi Igna-
cemu   Janowi   Piotrowi 
Mińskiemu;   aspirantowi 
Edwardowi Kosiewiczowi; 
starszym   przodownikom 
Aleksandrowi Borkowskie-
mu, Janowi Gałązce i Stefa-
nowi Skibie; przodownikom 
Ignacemu Maraszce, Tade-

uszowi Hieronimowi Ka-
mińskiemu i Janowi Cze-
sławowi   Farjaszewskiemu; 
starszym   posterunkowym 
Stefanowi   Pawlickiemu, 
Henrykowi Bekkerowi, Sta-
nisławowi Siejce, Stanisła-
wowi Sławińskiemu, Jano-
wi Chylińskiemu i Józefowi 
Pachniewskiemu; posterun-
kowym Stefanowi Skrzyp-
czyńskiemu, Janowi Cię-
żarkowi,   Władysławowi 
Kamińskiemu i Jarosławowi 
Idzikowskiemu.

asp. Agnieszka Dzik

Pamiętają o Katyniu
W 82. rocznicę zbrodni katyńskiej policjanci złożyli kwiaty i zapalili znicz przed 
Pomnikiem Pamięci w Trojanowie. Znicze zapłonęły również przed tablicą 
upamiętniającą zamordowanych sochaczewskich funkcjonariuszy Policji Państwowej.

Gdy kolejny raz oglądamy w 
TV reportaż o fi rmach orga-
nizujących pokazy garnków 
czy rzekomo uzdrawiających 
urządzeń,   zastanawiamy 
się, czy jeszcze ktoś bierze w 
nich udział? Otóż tak, i choć 
ostrzeżenia   o   naciąganiu 
starszych ludzi dotarło za-
pewne do każdego emeryta i 
rencisty, chętnych do udziału 
w tego rodzaju spotkaniach 
nie brakuje. 

Do naszej redakcji zadzwo-
nił rozgoryczony czytelnik z 
prośbą o nagłośnienie pro-
blemu, z którym, jak mówi, 
poradzi sobie sam, ale inni 
mogą nie mieć tyle siły i de-
terminacji, by walczyć o swo-
je. Promocyjne spotkanie, w 

którym wziął udział skoń-
czyło się tym, że pod jego 
dom podjechał kurier z pacz-
kami. Wypakował je i odje-
chał.

- Jestem emerytem i na 
spotkanie promocyjne, zorga-
nizowane w Sochaczewie, po-
szedłem z ciekawości. Uczest-
nikom rozdano ankietę, gdzie 
prócz danych osobowych trze-
ba było wpisać swoje miesięcz-
ne dochody. Po pokazie sprze-
dawanych produktów zaczęło 
się przekonywanie. Z ankiety 
wiedzieli, że mam dobrą eme-
ryturę i od razu zainteresowa-
li się właśnie mną - opowiada 
nasz czytelnik. 

- Wmawiali mi, że nic nie 
muszę płacić za towar, który 
mi podarują, że będę amba-

sadorem ich marki i w maju, 
jako klient, który przetesto-
wał produkty, opowiem o nich 
uczestnikom podobnego spo-
tkania. Umowa miała doty-
czyć mojej roli jako ambasa-
dora, a nie żadnych zakupów. 
Gdy przejrzałem umowę, oka-
zało się, że tak naprawdę ku-
puję na raty materac za 12 
tysięcy, a kilka innych przed-
miotów dostaję „za darmo”, w 
prezencie - relacjonuje.

Podczas spotkania nasz 
czytelnik pytał, ile i za co ma 
zapłacić. 

- Odpowiedź była jasna, 
że dziś nic nie płacę. I to słowo 
„dziś” najbardziej mnie zasta-
nowiło. Już po złożeniu pod-
pisu zorientowałem się, że coś 
może być nie tak i oświadczy-

łem, że odstępuję od umowy. 
Po powrocie do domu napisa-
łem do fi rmy, że podtrzymu-
ję decyzję o zerwaniu umowy. 
Mimo to dziś pod dom pod-
jechał kurier z paczkami i zo-
stawił je na progu - opowiada 
nasz czytelnik.

- Ja sobie z nimi poradzę, 
ale chcę ostrzec innych. Ci lu-
dzie stosują bardzo sprytne 
sztuczki psychologiczne, po-
trafi ą uśpić czujność, oma-
mić starszego człowieka. Są 
w tym mistrzami. Nie chodź-
cie na takie spotkania, nicze-
go nie podpisujcie, nie dajcie 
sobie wcisnąć niepotrzebnych 
rzeczy, których zakup będzie-
cie spłacali przez lata - prze-
strzega.

(daw)

Podpis za dwanaście tysięcy

Ostatnie tygodnie suszy 
szczególnie sprzyjają po-
wstawaniu i rozprzestrze-
nianiu się pożarów. Niestety, 
jak co roku wiosną, powraca 
też problem wypalania traw 
i nieużytków rolnych, co jest 
bardzo szkodliwe dla środo-
wiska i stanowi ogromne za-
grożenie dla życia. 

Jak poinformowała Komen-
da Główna Państwowej Stra-
ży Pożarnej, od początku 
tego roku strażacy interwe-
niowali w całym kraju ponad 
20 tys. razy przy pożarach 
traw i nieużytków rolnych. 
W ogniu śmierć poniosło 
osiem osób, a ponad 60 zo-
stało rannych.

Należy pamiętać, że pro-
cederu tego zakazują przepi-
sy ustaw o ochronie przyrody 

i o lasach. Sprawcom podpaleń 
grozi grzywna w wysokości na-
wet do 20 tys. zł. Co więcej, je-
śli w wyniku podpalenia trawy 
dojdzie do pożaru, który spro-
wadzi zagrożenie życia wielu 
osób albo zniszczenia mienia 
dużych rozmiarów, sprawca 
podlega karze pozbawienia 
wolności nawet do 10 lat. 

Prawo do nakładania 
kar ma również Agencja Re-
strukturyzacji i Moderniza-
cji Rolnictwa. Od 2015 roku 
ARiMR nałożyła sankcje na 
137 rolników w łącznej wyso-
kości ponad 235 tys. zł. Agen-
cja może również pozbawić 
beneficjentów   całej   kwoty 
płatności bezpośrednich za 
dany rok, jeśli stwierdzi upo-
rczywe nieprzestrzeganie za-
kazu wypalania traw, łąk, pa-
stwisk, ugorów i trzcinowisk. 

Rusza tegoroczna kwali-
fi kacja wojskowa. Przed 
komisją staną mężczyźni 
urodzeni w 2003 roku, a 
także kobiety kończące 
studia lub szkoły policeal-
ne na kierunkach, które są 
szczególnie cenne dla pol-
skiej armii. 

Przypomnijmy, że kwali-
fi kacja to procedura po-
zwalająca określić fi zyczną 
i psychiczną zdolność ko-
lejnego rocznika młodych 
Polaków do służby wojsko-
wej, a nie pobór do armii. 
Poddać jej się muszą męż-
czyźni urodzeni w 2003 
roku, urodzeni w latach 
1998 - 2002, którzy nie po-
siadają określonej katego-
rii wojskowej oraz panowie 
urodzeni w latach 2001 - 
2002, którzy zostali uzna-
ni przez komisje lekarskie 
za czasowo niezdolnych do 
służby wojskowej ze wzglę-
du na stan zdrowia. 

Kwalifi kacja obejmie 
też kobiety urodzone w 
latach 1998-2003, absol-
wentki takich kierunków 

(studiów lub szkół policeal-
nych) jak analityk medycz-
ny, farmaceuta, lekarz, le-
karz dentysta, pielęgniarz, 
weterynarz, psycholog, ra-
townik medyczny, technik 
farmaceutyczny,   technik 
weterynarii. Ostatnia gru-
pa to osoby w wieku 18-
24 lata, które zgłosiły się 
ochotniczo i nie posiadają 
określonej kategorii zdol-
ności do czynnej służby 
wojskowej.

Idąc na komisję należy 
pamiętać o zabraniu dowo-
du osobistego, aktualnego 
zdjęcia bez nakrycia głowy, 
dokumentu   potwierdza-
jącego wykształcenie lub 
dalsze pobieranie nauki, 
a także ewentualną doku-
mentację medyczną. Wzo-
rem poprzednich lat kwa-
lifi kacja przeprowadzona 
będzie w Sochaczewskim 
Centrum Kultury przy uli-
cy Chopina 101 i potrwa od 
21 kwietnia do 4 maja. Pa-
nie będą kwalifi kowane 18 
maja, także w chodakow-
skim SCK.

(daw)

Ogień niszczy i zabija

Sprawdzą przydatność 
poborowych
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SOLIDARNI Z UKRAINĄ

Sebastian Stępień

Chodzi oczywiście o dzie-
ci obywateli Ukrainy, którzy 
schronili się w Sochaczewie 
przed wojną. 150 trafi ło do 
podstawówek, 40 do naucza-
nia przedszkolnego. Liczby 
byłyby wyższe, ale od kie-
dy rząd naszego wschodnie-
go sąsiada uruchomił sys-
tem nauki zdalnej, korzysta 
z niego wiele ukraińskich 
dzieci, również w Sochacze-
wie. Dyrektorzy sochaczew-
skich placówek proszą tylko, 
by rodzice informowali ich 
o przejściu dziecka na naukę 
zdalną. 

Dlaczego odchodzą
Najwięcej uczniów rezygnu-
je z nauki w polskich klasach 
ósmych. Może mieć to zwią-
zek z formą, jaką przyjął egza-
min ósmoklasisty dla dzieci z 
Ukrainy. Co prawda polecenia 
otrzymają w dwóch językach i 
będą mogli korzystać z ukra-
ińsko-polskiego   słownika. 
Wielu uważa jednak, że czasu 
jest za mało, żeby przygotować 
się do napisania np. rozprawki 
w obcym dla nich języku, przy 
bazowaniu na literaturze pol-
skiej, z którą nie mieli okazji 
się zapoznać.

- Mamy za sobą prób-
ny egzamin ósmoklasisty, w 
którym wzięli udział ucznio-
wie z Ukrainy – mówi dyrek-
tor SP nr 7 Zbigniew Pakuła. 
– Jeden z naszych uczniów 
przygotował   tłumaczenie 
„Latarnika”, które rozdali-
śmy wśród dzieci z Ukra-
iny. Pytania w próbnym eg-
zaminie były oparte właśnie 
na tej lekturze. Przekonamy 
się, jak nasi ósmoklasiści ze 
wschodu, a mamy ich obec-
nie czwórkę, sobie poradzili i 

będzie to jakiś prognostyk co 
do prawdziwego egzaminu.

Część dzieci opuszcza so-
chaczewskie szkoły, bo po 
ostatnich sukcesach ukraiń-
skiej armii ich rodzice zdecy-
dowali o połączeniu rodziny, 
a w sytuacji, gdy ukraińscy 
mężczyźni nie mogą opusz-
czać granic kraju, jest na to tyl-
ko jeden sposób.

Ułatwienia
Do SP 7 zapisało się 32 ukraiń-
skojęzycznych uczniów. Szkoła 
zapewniła tabliczki na klasach 
w dwóch językach, korzysta 
z pomocy tłumacza. Podob-
nie jest w innych placówkach. 
W niektórych nauczyciele po-
zwalają na korzystanie z tele-
fonów komórkowych, z uwagi 
na dostęp do szybkiego tłuma-
cza Google. 

- Rozwiązanie to spraw-
dzało się świetnie w pierw-
szych dniach, kiedy uczniowie 
byli siebie ciekawi i potrzebo-
wali złamać jakoś barierę języ-

kową – mówi nam jedna z na-
uczycielek. 

Jak mówi dyrektor SP nr 2 
Dariusz Kosiński, w jego szko-
le sytuacja była o tyle dobra, że 
już wcześniej miał uczniów z 
Ukrainy, z uwagi na bliskość 
hotelu pracowniczego. 

- Od początku te dzieci ak-
tywnie włączyły się w pomoc 
– mówi Dariusz Kosiński. – 
Znając już nieźle polski, były 
pomostem dla nowych kole-
gów z Ukrainy. 

Wspaniałe przyjęcie
Polscy uczniowie w socha-
czewskich szkołach stanę-
li na wysokości zadania, a 
życzliwość, z jaką przyjęli 
nowych kolegów, była wzo-
rowa. Dotychczas odnoto-
wano tylko jeden incydent, 
gdy do szkoły przyszedł oj-
ciec jednej z uczennic, za-
czął coś wykrzykiwał o 
Wołyniu. Świadkowie tego 
zdarzenia zaznaczają, że ze 
szkoły wyprosiła go jego 

córka, krzycząc, że przyno-
si jej wstyd.

- Od początku czułam, 
że mogę liczyć na pomoc, jeśli 
będę jej potrzebowała – mówi 
Vala z Ukrainy. – Nowi ko-
ledzy i koleżanki byli bardzo 
mili, ale też bardzo ciekawi, do-
pytywali, jak wyglądała moja 
szkoła, jakie są lekcje w Ukra-
inie. Teraz już jakby się przy-
zwyczaili, ale nadal są życzliwi.

Podobne   odczucia   ma 
Romcio. Cieszy się z dobrego 
przyjęcia nowych kolegów, bo 
trochę się martwił, idąc pierw-
szego dnia do nowej szkoły. 
Doskwiera mu jeszcze trochę 
bariera językowa. Za najważ-
niejsze zwroty w języku pol-
skim uznał „rozumiem” oraz 
„dobrze” i doszlifował je do 
perfekcji.

Coraz lepiej w sochaczew-
skich placówkach radzą sobie 
też maluchy. Mariia Kushnir 
oddała do przedszkola 3,5-let-
niego Andrija.

- Początki były bardzo 
trudne – mówi Mariia Kush-
nir. - Najpóźniej o 12.00 mia-
łam telefon z przedszkola, że 
Andrij płacze i chce do mamy. 
Musiałam się zwalniać z pra-
cy, co było szczególnie trudne, 
bo niedawno ją zaczęłam. Te-
raz Andrij potrafi  wytrzymać 
spokojnie dzień. 

Halyna Yarych stara się 
zaadaptować w przedszkolu 
pięcioletniego Saszkę. 

- Intensywnie szukam 
stałej pracy i wiem, że jak już 
znajdę, nie będę mogła w cią-
gu dnia zajmować się syn-
kiem – mówi Halyna. – Na 
ten moment niestety Saszka 
przedszkola nie lubi, bo przy-
tłacza go bariera językowa. 
Ale są już pierwsze małe suk-
cesy i mam nadzieję, że bę-
dzie tylko lepiej.

Wzorowo przyjęci
Normalnie w prowadzonych przez nasze miasto placówkach edukacyjnych uczy 
się ponad trzy i pół tysiąca dzieci – około 2700 w podstawówkach i 900 
w oddziałach przedszkolnych. W ostatnim czasie przybyło prawie 200 dzieci.

Książek nie trzeba przynosić 
w tornistrze. Można z nimi 
przyjść do szkoły w beczce 
na ogórki, klatce dla królika, 
czy przywieźć na taczkach. 
W piątek 8 kwietnia samo-
rząd uczniowski w Szkole 
Podstawowej nr 3 zorgani-
zował niecodzienne wyda-
rzenie - Dzień bez plecaka.  

Zadaniem uczniów było 
przyniesienie do szkoły 
wszystkich pomocy nauko-
wych - podręczników, ze-
szytów, piórników, itd. - we 
wszystkim innym, tylko nie 
w plecakach. Przywilejem 
tych, którzy wzięli udział w 
zabawie było to, że nie byli 
tego dnia odpytywani przez 
nauczycieli. 

- To oczywiście for-
ma zabawy. Takie wydarze-
nia są potrzebne do akty-
wizacji i przede wszystkim 
większej integracji uczniów. 
Szczególnie teraz po pande-
mii, gdy w końcu po dwóch 
latach wracamy do normal-
ności. Ogromnie cieszę się, 
że mogę zobaczyć uśmiechy 
na twarzach dzieci, zamiast 

smutnych oczu nad zama-
skowanymi twarzami. Dzień 
bez plecaka w naszej szko-
le to kolejna inicjatywa sa-
morządu   uczniowskiego. 
Kilka dni temu na koryta-
rzu pojawiło się ogłoszenie o 
tym wydarzeniu i cieszę się, 
że spotkało się z tak dużym 
zainteresowaniem, bo po-
nad połowa uczniów „trójki” 
wzięła udział w tej zabawie 
- mówi dyrektor Krzysztof 
Werłaty.  

Uczniowie   udowodni-
li, że ich kreatywność nie zna 
granic. Zamiast w plecakach 
przenieśli do szkoły pomoce 
naukowe między innymi w: 
klatkach dla zwierząt, pufach, 
garnkach, kufrach, chleba-
kach, wózkach na zakupy, czy 
wielkich pluszakach. Wśród 
najciekawszych   pomysłów 
były m.in. taczki budowalne 
czy beczka do kiszenia ogór-
ków. Autorzy unikalnych al-
ternatywnych tornistrów zo-
stali wyróżnieni i nagrodzeni 
przez opiekunów samorządu 
uczniowskiego Szkoły Pod-
stawowej nr 3 podczas spo-
tkania w bibliotece.

Książki na taczkach 
i w beczce na ogórki
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SOLIDARNI Z UKRAINĄ

Zachęcamy do włączenia 
się w zbiórkę książek dla 
dzieci, młodzieży oraz do-
rosłych z Ukrainy.

Jeśli ktoś ma książki w ję-
zyku ukraińskim w do-
mowych biblioteczkach, 
może przynieść je do głów-
nej siedziby Miejskiej Bi-
blioteki Publicznej przy 
ul. 1 Maja 21 (kramnice), 
bądź do fi lii przy ul. Cho-
pina 160 (Chodaków) oraz 
fi lii przy ul. 15 Sierpnia 83 

(Boryszew), gdzie działają 
punkty zbiórki, czynne w 
godzinach pracy biblioteki.

Przy jmujemy   książ-
ki adresowane dla dzieci 
i młodzieży oraz dla star-
szego odbiorcy. Przydadzą 
się książki wspierające na-
ukę języka polskiego dla 
naszych sąsiadów (słowni-
ki, słowniki ilustrowane, 
rozmówki, kursy języko-
we itd.) Prosimy o książki 
w dobrym stanie. 

MBP

Wystarczyły niespełna 
dwa tygodnie, by uchodź-
cy z Ukrainy złożyli na 
Mazowszu prawie 43 tys. 
wniosków o wsparcie w 
ramach programu 500 
plus. Wcześniej otrzymali 
specjalny PESEL i założy-
li konto na PUE ZUS, bo 
wnioski można składać 
tylko elektronicznie.

Jak informuje Piotr Ole-
wiński, rzecznik ZUS wo-
jewództ wa   ma zow iec-
kiego, dzięki specustawie 
uchodźcy uzyskali do-
stęp m.in. do świadczenia 
500 plus, a przyjmowanie 
wniosków o jego przyzna-
nie ruszyło 26 marca. Na 
Mazowszu uchodźcy zło-
żyli niemal 43 tys. elek-
tronicznych formularzy 
obejmujących   zarówno 
obecny okres zasiłkowy, 
który kończy się 31 maja, 
jak również przyszły, roz-
poczynający się 1 czerwca. 

Rzecznik przypomina, 
że prócz 500 plus uchodź-
cy mogą się starać o świad-
czenie Dobry Start (300 zł), 
Rodzinny Kapitał Opie-
kuńczy oraz dofi nansowa-
nie pobytu w żłobku. 

- Pracownicy ZUS po-
magają przy składaniu elek-
tronicznych wniosków o 
świadczenia   wszystkim, 
którzy zwrócą się z taką 
prośbą - zapewnia rzecznik.

Wnioski w ZUS są 
przyjmowane tylko elek-
tronicznie przez Platfor-
mę Usług Elektronicznych 
(PUE ZUS). Aby złożyć 
wniosek, uchodźca musi 
posiadać już specjalny PE-
SEL, konto w banku oraz 
polski numer telefonu.

Na pierwszy okres za-
siłkowy, kończący się 31 
maja 2022 roku, socha-
czewski oddział ZUS, ob-
sługujący   miasto   oraz 
gminy   naszego   powia-
tu, przyjął niemal 450 
wniosków   obejmujących 
wsparciem   prawie   700 
dzieci. Najwięcej (287) zło-
żyli uchodźcy zamieszku-
jących na terenie miasta. W 
pierwszym okresie świad-
cz en iow y m   (k w iec ień 
i maj 2022) pomoc obejmie 
433 dzieci przebywających 
w Sochaczewie. Na dru-
gi okres, od czerwca br. do 
maja przyszłego roku, ro-
dzice złożyli 252 wnioski 
(379 dzieci). Spora grupa 
uchodźców mieszka też na 
terenie ościennych gmin. 
Np. z Teresina spłynęło 55 
wniosków   obejmujących 
82 dzieci a z Nowej Suchej 
41 wniosków na 68 dzieci. 

daw

Najpierw narzekaliśmy, że 
państwo nie pomaga, że 
rządzący liczą na organi-
zacje i osoby prywatne, a 
sami nic. Teraz, kiedy ru-
szyły wypłaty pieniędzy, 
jest jeszcze gorzej, bo pań-
stwo pomaga…

Wojna w Ukrainie trwa po-
nad pięćdziesiąt dni. Masa-
kra w każdym z broniących 
się miast. Czytam komen-
tarze pod informacją o wy-
płatach 500+ dla Ukraiń-
ców, a właściwie Ukrainek 
przebywających w naszym 
mieście.  Żółć się wylewa: 
„Nie powinni im dawać, 
dla nas zabraknie, już i tak 
jeżdżą za darmo pociąga-

mi, autobusami, leczą się 
za darmo, za szybko. Dla 
nas zabraknie.  Powinni im 
pomagać Ukraińcy, któ-
rzy mieszkają w Polsce. Za-
miast walczyć grzeją się w 
cieple naszego opiekuńcze-
go państwa. A przecież Wo-
łyń, banderowcy, a przecież 
oni by nam nie pomogli. 
Już nie słychać polskiego 
języka na ulicy, wszędzie 
ukraiński, albo „ruski”, 
jeszcze gorzej, skoro uciekli 
z Ukrainy, dlaczego po ru-
sku gadają?”

To, że są osoby, które w 
ten sposób myślą to jedno, 
ale  dlaczego pozostali nada-
ją im wartość udostępniając, 
publikując.  Warto zapytać, 

czy piszący te komentarze 
nie pojechali pociągiem, bo 
zabrakło dla nich miejsca?,  
nie wypłacono im należne-
go pięćset plus?, nie dosta-
li się do lekarza?, dentysty? 
Nie dostali pracy? 

 Rozumiem, że nie każ-
dy musi pomagać, nie każ-
dy ma obowiązek z empatią 
pochylać się nad potrzebu-
jącym, nie każdy chce re-
agować na kolejną zbiórkę, 
licytację. Nie mamy takie-
go obowiązku. Nie musimy 
też krytykować, potępiać, 
odrzucać tych, którzy to ro-
bią. Swoją drogą  już widać, 
że ten pierwszy zryw moc-
no przyhamował. Najpierw 
narzekaliśmy, że państwo 

nie pomaga, że rządzący li-
czą na organizacje i osoby 
prywatne, a sami nic. Te-
raz, kiedy ruszyły wypłaty 
pieniędzy, jest jeszcze go-
rzej, bo państwo pomaga. 
Magazyny powoli pusto-
szeją, poza ciuchami zaczy-
na brakować wszystkiego, 
zainteresowanie zbiórkami 
maleje. Przechodzimy nad 
tym do porządku dzien-
nego. Myślimy: żeby tylko 
benzyna staniała, bo przez 
tę Ukrainę tak wywindo-
wali ceny. Przyzwyczaili-
śmy się już do tej wojny, a to 
niedobry stan.

Ewa Kajetaniak, 
Powiatowe Centrum 

Pomocy Rodzinie

Sebastian Stępień

Przypomnijmy, że aby za-
rejestrować się w Powiato-
wym Urzędzie Pracy oby-
watel Ukrainy nie musi 
czekać na nadanie numeru 
PESEL. Wystarczy piecząt-
ka w paszporcie z infor-
macją, że granicę przekro-
czył po 24 lutego. Dzięki 
tej zmianie niektóre oso-
by trafi ają na staż w kilka 
dni po zarejestrowaniu się 
albo szybko znajdują pra-
cę i podlegają wyrejestro-
waniu.

- W myśl ustawy o po-
mocy Ukrainie pracodaw-
ca nie musi już występo-
wać o pozwolenie na pracę 
dla obywateli tego kraju 
– mówi dyrektor Powia-
towego Urzędu Pracy w 
Sochaczewie Marlena Dę-
bicka. – Procedura zosta-
ła maksymalnie uprosz-
czona. Wystarczy w ciągu 
14 dni od zawarcia umo-
wy powiadomić o tym 
fakcie urząd pracy. Na ten 

moment otrzymaliśmy już 
ponad 500 takich zgło-
szeń. 

Sochacz ewsk i    PU P 
przygotowuje obecnie kur-
sy języka polskiego dla za-
rejestrowanych   w   nim 
uchodźców   z   Ukrainy, 
gdyż bariera językowa jest 
największą przeszkodą w 
znalezieniu zatrudnienia. 
Kursy najpewniej będą in-
tensywne, po około 6 go-

dzin dziennie. Będą w peł-
ni refundowane.

Po zarejestrowaniu się 
w urzędzie pracy obywate-
le Ukrainy mają dokładnie 
te same prawa co Polacy. 
Mogą korzystać z pomocy 
asystentów zawodowych, 
składać wnioski o zorgani-
zowanie kursów dokształ-
cających. Mogą też podjąć 
staże, za które wynagro-
dzenie wynosi 1489 zł mie-

sięcznie. Co więcej gratyfi -
kacja jest wypłacana także 
za każdą godzinę podjęte-
go szkolenia. 

- W powiecie socha-
czewskim stopa bezrobo-
cia systematycznie spada 
– mówi Marlena Dębicka. 
– Rok temu mieliśmy po-
nad 1800 zarejestrowanych 
bezrobotnych, a obecnie 
to 1400 osób. Stopę bez-
robocia mamy na pozio-
mie 4 proc. i spadła o je-
den punkt procentowy w 
porównaniu z ubiegłym 
rokiem. Powiat liczy oko-
ło 80 tysięcy mieszkańców, 
a to oznacza, że pracodaw-
cy mają znacznie większy 
problem ze znalezieniem 
pracowników, niż pracow-
nicy ze znalezieniem za-
trudnienia.

Trudno mówić, żeby w 
tej sytuacji uchodźcy za-
bierali komuś pracę. Co 
więcej, podejmują się ra-
czej zajęć w miejscach, w 
których nie było chętnych 
Polaków.

Wojna nie jest daleko stąd

Praca jest, trzeba 
się uczyć języka
Do sochaczewskiego PUP przyszło już ponad 500 zgłoszeń od fi rm, które przyjęły do pracy 
osoby z Ukrainy. Jako bezrobotne zarejestrowane są 64 osoby z tego kraju. Wszystkie to 
kobiety intensywnie szukające zatrudnienia. Sochaczewski rynek chętnie wchłonąłby znaczną 
liczbę pracowników, ale na przeszkodzie stoi głównie bariera językowa.

Podziel się książką

Prawie 700 dzieci 
objętych świadczeniem
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Muzeum Ziemi Sochaczew-
skiej i Pola Bitwy nad Bzurą 
zaprasza na wystawę czaso-
wą „Cyna - trzeci metal”. W 
głównej sali do obejrzenia 
jest ponad sto eksponatów, 
wyrobów z cyny pochodzą-
cych nawet z XVIII wieku.

Ze względu na dostępność, ni-
ską temperaturę topnienia, ła-
twość odlewania oraz dobre 
własności mechaniczne cyna, 
już od czasów wczesnego śre-
dniowiecza, była powszechnie 
używana do wyrobu przed-
miotów codziennego użytku, 
takich jak talerze czy dzban-

ki. To one, wiele z nich mister-
nie zdobionych, stanowią naj-
większą część prezentowanej 
ekspozycji. Na wystawie moż-
na też zobaczyć inne bardzo 

ciekawe przedmioty wykona-
ne z cyny, jak podgrzewacze 
do pościeli, pięknie zdobioną 
formę do ciasta, czy kadzielni-
cę sakralną.

Zbiory pochodzą z Mu-
zeum Szlachty Mazowiec-
kiej w Ciechanowie. Wystawę 
czasową „Cyna - trzeci metal” 
można zwiedzać do 22 maja w 
godzinach pracy sochaczew-
skiego muzeum, od wtorku do 
niedzieli w godz. 10-16.

Zbliża się także Noc Mu-
zeów.   Ogólnopolska   ak-
cja odbędzie się w tym roku 
w sobotę 14 maja. Jej moty-
wem przewodnim w Mu-
zeum Ziemi Sochaczewskiej i 
Pola Bitwy nad Bzurą będzie 
wielokulturowość dawnego 
Sochaczewa. Więcej szczegó-
łów wkrótce.

Cyna w najlepszym wydaniu

Miejska Biblioteka Pu-
bliczna regularnie wzbo-
gaca swoje zbiory. Część 
nowości, jakie znajdziemy 
na półkach biblioteki w 
kramnicach i jej fi liach w 
Chodakowie i Boryszewie, 
można bliżej poznać w na-
szym kąciku czytelniczym. 
Zachęcamy do lektury.

DLA DOROSŁYCH...
Joanna Tekieli

„Moc krwi. 
Zew scytyjskich 
kurhanów”
Joannę Tekieli znam i cenię 
jako twórczynię powieści oby-
czajowych. Zawsze z pewną, 
uzasadnioną zresztą, rezerwą 
podchodzę do zmiany gatun-
ku książki. Tym razem jednak 
kryminalny debiut autorki za-
skoczył mnie pozytywnie. I 
choć na początku można było 
pomyśleć, że ma coś wspólne-
go z fantastyką, szybko okazało 
się, że to tylko pierwsze i mylne 
wrażenie. W Krakowie pojawia 
się seryjny morderca, zwany 
bestią, wampirem, gdyż swoje 
ofi ary morduje w brutalny spo-
sób i wypija ich krew. Tajemni-
czy – potężny, w czarnej pelery-
nie i dokładnie zasłaniającym 
twarz kapturze. W dodat-
ku lewituje w powietrzu. Mię-
dzy ofi arami nie ma związku, 
a ich oprawca jest nieuchwyt-
ny, na miejscu nie pozostawia 
żadnych śladów. Mieszkańcy 
Krakowa boją się wychodzić po 
zmroku, a prowadzący śledz-
two – komisarz Alicja Starska 
i Paweł Czerski, robią wszystko, 
aby schwytać bestię.  

Anna Karpińska
„Bądź blisko”
No i doczekałam się dalszych 
losów bohaterów pierwsze-
go tomu cyklu Kolory szczę-
ścia zatytułowanego „Kiedy 
nadejdziesz”. W drugiej czę-
ści narracja nadal prowadzo-
na jest z punktu widzenia 
Aleksandry i Marii. Poznaje-
my ich dalsze skomplikowa-
ne losy nie pozbawione mi-
łości i przyjaźni, ale również 
ciągłej walki ze smutną, szarą 
codziennością. Ich zmagania 
z problemami materialnymi 
i uczuciowymi, walką o każ-
dy łut szczęścia. Aleksandra 
i Jan to bogate małżeństwo, 
które nie ma upragnionych 

dzieci, gdyż Ola nie może do-
nosić ciąży. Dlatego decydują 
się na surogatkę, która urodzi 
ich dziecko. Matka zastęp-
cza, Maria, godzi się na to, 
aby zdobyć pieniądze na ope-
rację jeżdżącej na wózku po 
wypadku 16-letniej córki. Los 
rzuca im jednak wiele kłód 
pod nogi, a na jaw wychodzą 
tajemnice z przeszłości oby-
dwu kobiet. Czy spełnią się 
marzenia? Zachęcam do lek-
tury książek. Koniecznie po 
kolei. 

…I DLA DZIECI
Barbara Gawryluk,
Paweł Skawiński
Tatry. Przewodnik
dla dużych i małych 
„Tatry. Przewodnik dla 
dużych i małych” to pięk-
nie wydana nowość autor-
ki Barbary Gawryluk, z 
komentarzami Pawła Ska-
wińskiego. 

Na „Tatry” składają się 
24 rozdziały, w których te-
mat został ujęty możliwie 
ciekawie i kompleksowo. 
Dowiemy się z nich, czym 
jest Tatrzański Park Naro-
dowy, jaka pogoda panu-
je w górach, jakie są szlaki, 
doliny i szczyty. Poczytamy 
o taternikach, jaskiniach, 
a przede wszystkim o ta-
trzańskiej faunie i fl orze. 
Znajdziemy też informacje 
o stawach, potokach i wo-
dospadach,   schroniskach 
i   lawinach,   narciarzach, 
TOPR-ze, góralach i Za-
kopanem, a łasuchy znaj-
dą też co nieco o jedzeniu. 
Słowem - w jednej publika-
cji znajdziecie wszystko, co 
trzeba wiedzieć o Tatrach, 
żeby się zainspirować i za-
planować wycieczkę. 

Na koniec lektury moż-
na zaś sprawdzić swoją wie-
dzę, rozwiązując quiz. Po 
lekturze „Tatry. Przewod-
nik dla dużych i małych” 
aż ma się ochotę spakować 
w plecak i wyruszyć na po-
łudnie Polski! W książce 
znajdziemy wiedzę, cieka-
wostki i głęboki szacunek 
do tatrzańskiej przyrody. 
Świetnie opracowana, ku-
mulująca informacje i prze-
kazująca je w sposób lekki, 
łatwy i przyjemny, pięknie 
wydana, i starannie zilu-
strowana.

Jolanta Sosnowska

W sobotę 30 kwietnia na 
stadionie MOSiR przy ul. 
Warszawskiej odbędzie się 
czwarty i zarazem fi nało-
wy turniej mistrzostw Pol-
ski w rugby 7. O medale 
powalczą najlepsze krajo-
we zespoły w olimpijskiej 
odmianie rugby, w tym so-
chaczewska drużyna, która 
bardzo liczy na doping ki-
biców. 

Na niedzielę 1 maja za-
planowano rajd rowerowy, 
który wraca po dwóch la-
tach pandemii. Peleton wy-
startuje o godz. 10 z placu 
Kościuszki i będzie miał do 
pokonania prawie 30-kilo-
metrową trasę, która zakoń-
czy się w Stodole nad Bzurą. 
Tam przewidziano rodzin-
ny piknik z ogniskiem i 
atrakcje sportowo-rekre-
acyjne. Jeśli ktoś nie ma 
jeszcze planów na ten dzień, 
a chciałby go spędzić w ple-
nerze z rodziną lub znajo-
mymi, wystarczy zapisać się 
w Miejskim Ośrodku Spor-
tu i Rekreacji. Udział w raj-
dzie jest bezpłatny. 

2 maja przypada Dzień 
Flagi. Możemy go uczcić wy-
wieszając fl agę narodową w 
oknie, ozdobić chorągiewką 
samochód lub wykorzystać 
barwy narodowe na elemen-

tach stroju. To znak przywią-
zania do naszych symboli 
ojczystych, sposób na poka-
zanie, że jesteśmy Polakami 
i że jesteśmy z tego dumni.

Dzień później obcho-
dzimy 231 rocznicę uchwa-
lenia Konstytucji 3 Maja. 
To jedno z najważniejszych 
świąt państwowych, w któ-
rym doceniamy rolę pierw-
szej ustawy zasadniczej. 
Jej zapisy stały się podsta-
wą do tworzenia demokra-
tycznego państwa. Konsty-
tucja znosiła liberum veto, 
wprowadzała trójpodział 
władzy i upominała się 

o największą i jednocze-
śnie najgorzej traktowaną 
grupę społeczną, jaką byli 
chłopi, przyznawała prawa 
mieszczanom.

W czasie obrad Sej-
mu Czteroletniego uszcze-
gółowiono szereg zapisów 
Ustawy Rządowej, ale nie-
stety nie wprowadzono ich 
w życie. Tworzenie nowo-
czesnego państwa prze-
rwała Targowica, a póź-
niej rozbiory. Na 123 lata 
pożegnaliśmy się jako na-
ród z wolnością i niepodle-
głością, ale pamięć o Kon-
stytucji 3 Maja przetrwała 

jako symbol walki o naj-
ważniejsze wartości pań-
stwa.

Pamięta o nich tak-
że Sochaczew, który uczci 
to święto uroczystą mszą 
w intencji ojczyzny w ko-
ściele parafi alnym pw. św. 
Wawrzyńca. Rozpocznie 
się ona o godz. 18, a po 
niej wysłuchamy koncertu 
„Uwierz Polsko” w wyko-
naniu Chóru Towarzystwa 
Śpiewaczego Ziemi Socha-
czewskiej. 

Zachęcamy mieszkań-
ców do udziału w obcho-
dach.

Konstytucja i nie tylko
Pierwszy majowy weekend to nie tylko okazja do krótkich wyjazdów, ale także 
przypomnienie historycznych wydarzeń związanych z rocznicą uchwalenia 
Konstytucji 3 Maja. Ci, którzy pozostają w mieście, mogą się do nich 
przyłączyć. Zwłaszcza że miasto przygotowało propozycje na cały weekend.

3 maja Chór Towarzystwa Śpiewaczego Ziemi Sochaczewskiej 
wystąpi z koncertem „Uwierz Polsko”
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W otwarciu wystawy wzięła 
udział m.in. Sekretarz Urzę-
du Miasta, do niedawna na-
czelnik Wydziału Kultury, 
Turystyki i Promocji Miasta 
Joanna Niewiadomska-Ko-
cik, która zauważyła, że pra-
ce Beaty Tatko-Hurynowicz 
napełniają ciepłem i optymi-
zmem, w każdej z osobna jest 
element podnoszący na du-
chu.

Ściany bibliotecznej gale-
rii zdobi kilkadziesiąt obra-
zów malowanych akrylem, 
natomiast w gablotach za-
prezentowano miniaturowe 
prace na drewnie: deseczki 
kuchenne oraz zegary.

Autorka prac jest z wy-
kształcenia i wykonywanego 
zawodu lekarzem stomatolo-
giem. Wychowała się w Socha-
czewie, jest absolwentką Li-
ceum Ogólnokształcącego im. 
F. Chopina. Obecnie mieszka i 
pracuje w Warszawie.

Blok rysunkowy i kred-
ki stały się jej przyjaciółmi 
już w dzieciństwie, a w szko-
le średniej miały miejsce jej 
pierwsze spotkania z pędz-
lem i płótnem. Do ponowne-
go spojrzenia na paletę barw 
zainspirował Beatę Tatko- 
Hurynowicz fi lm „Twój Vin-
cent”. Jak przyznaje, malo-
wanie to hobby, relaks, ale też 
czasami zmaganie z własnym 
widzeniem świata i poszuki-

wanie nowych form ukazania 
piękna Mazur, Mazowsza czy 
bieszczadzkich połonin. Swo-
je prace wystawiała w Polsce 
(Warszawa, Sochaczew, Je-
dwabno) i w Niemczech (No-
rymberga).

Pierwsze spotkanie z 
twórczością Beaty Tatko–
Hurynowicz miało miejsce 
w MBP wczesną wiosną 2020 
roku. Obrazy zostały zapre-
zentowane, ale z powodu 
pandemii Covid-19 nie moż-
na było zorganizować spo-
tkania z publicznością. 

Obecna ekspozycja nie jest 
wiernym powtórzeniem tam-
tej wystawy. Przez dwa lata 

pandemii powstały nowe ob-
razy oraz pojawiły się pomysły 
na zmianę materii do malowa-
nia. Artystka zaczęła ozdabiać 
naczynia kuchenne, deseczki, 
zegary. Motywem prac jest ro-
ślinność, drzewa, polne kwia-
ty. Wśród obrazów przeważają 
pejzaże ale pojawiają się rów-
nież prace abstrakcyjne. 

Wernisaż wzboga-
cił koncert poezji śpiewa-
nej w wykonaniu barda, au-
tora tekstów i kompozytora 
Wojciecha Gęsickiego, Mar-
ty Sosnowskiej oraz znako-
mitego akordeonisty Rafała 
Grząki. To wykładowca Uni-
wersytetu Muzycznego Fry-

deryka Chopina, wiceprezes 
Stowarzyszenia Akordeoni-
stów Polskich. Dwa projekty 
muzyczne, w których uczest-
niczył, otrzymały nominację 
do nagrody Fryderyka. Pa-
ryskie walczyki, żydowskie 
szlagiery i własne kompo-
zycje Wojciecha Gęsickiego, 
jego głęboki, wspaniały głos, 
cudowne poczucie humo-
ru, bezpośredniość, kontakt 
z publicznością, zachęta do 
wspólnej zabawy przyczyniły 
się do tego, że widzowie długo 
oklaskiwali artystów i opuści-
li bibliotekę w poczuciu przy-
jemnie spędzonego wieczoru.

MBP w Sochaczewie

W optymistycznych 
pejzażach Beaty Tatko
W Miejskiej Bibliotece Publicznej odbył się wernisaż twórczości 
Beaty Tatko-Hurynowicz. Zwieńczeniem wydarzenia był koncert poezji śpiewanej.

Centrum Usług Społecz-
nych w Sochaczewie przyj-
muje zgłoszenia do pro-
gramu „Korpus Wsparcia 
Seniorów”. To propozycja 
dla osób 65+, które potrze-
bują stałej opieki, a bliscy nie 
mogą jej zapewnić. Program 
dotyczy zwiększenia dostępu 
do opieki na odległość. 

„Korpus Wsparcia Senio-
rów” ma zapewnić bezpiecz-
ne funkcjonowanie osób 
starszych w ich miejscu za-
mieszkania. Osoby zgłoszo-
ne do projektu otrzymają 
specjalne opaski, które będą 
połączone z operatorem. W 
przypadku trudnej sytuacji 
lub nagłego zagrożenia ży-
cia, wciśnięcie guzika alar-
mowego, znajdującego się 
na opasce, umożliwi połą-
czenie się z gotową do inter-
wencji centralą.

Urządzenia zostaną wy-
posażone w co najmniej 
trzy z następujących funkcji: 
przycisk bezpieczeństwa - sy-
gnał SOS, detektor upadku, 
czujnik zdjęcia opaski, loka-
lizator GPS, funkcje umożli-
wiające komunikowanie się 
z centrum obsługi i opieku-
nami, funkcje monitorujące 
podstawowe czynności ży-
ciowe (puls i saturacja), spra-
wowanie całodobowej opieki 
na odległość nad seniorami 

przez centrum monitorin-
gu. Dla osób zakwalifi kowa-
nych do programu, usługa 
jest bezpłatna.

To bardzo dobre roz-
wiązanie w przypadku pra-
cujących członków rodziny, 
którzy nie mogą przeby-
wać z osobą bliską w domu 
przez cały dzień, a ta wyma-
ga stałej opieki. Albo dla sa-
motnych, schorowanych czy 
niepełnosprawnych senio-
rów, mających problemy z 
samodzielnym funkcjono-
waniem ze względu na stan 
zdrowia.

Osoby w wieku 65+ bądź 
ich opiekunowie, sąsiedzi, 
znajomi mogą się w tej spra-
wie kontaktować telefonicz-
nie z pracownicami Centrum 
Usług Społecznych  w Socha-
czewie: Marzeną Zydlewską, 
tel. 46 863-14-81 wew. 216, 
Eweliną Tymorek, 46 863 14 
81 wew. 218 lub osobiście w 
siedzibie CUS, al.600-lecia 90 
od poniedziałku do piątku w 
godzinach od 8.00 do 15.00.

Warto się pospieszyć, bo 
zapisy przyjmowane będą do 
29 kwietnia, przy czym zgło-
szenie nie jest równoznaczne z 
objęciem omawianym wspar-
ciem. O przyjęciu do progra-
mu nie decyduje kolejność 
zgłoszeń, a stan osoby ubiega-
jącej się o opiekę na odległość.

Jolanta Sosnowska

Opieka na odległość 
z elektroniczną opaską

W sierpniu ubiegłego 
roku, w wieku 90 lat, 
zmarła Karolina Kaczo-
rowska, wdowa po ostat-
nim prezydencie RP na 
uchodźstwie, Honorowym 
Obywatelu Sochaczewa,  
Ryszardzie Kaczorow-
skim. 

Zgodnie z wolą rodzi-
ny prochy pierwszej damy 
złożone zostaną w Świąty-
ni Opatrzności Bożej, obok 
jej męża. Nasze miasto na 
uroczystościach pogrzebo-
wych będzie reprezentował 
Piotr Osiecki. 

- Miałem zaszczyt kil-
ka razy spotkać się z Karoliną 
Kaczorowską. Była prawdziwą 
pierwszą damą Rzeczypospo-
litej. Zawsze pytała o sprawy 
miasta, jak sobie radzimy, jak 

rozwiązujemy problemy, ja-
kie mamy plany na przyszłość, 
życzyła nam pomyślnego roz-
woju w każdej dziedzinie. Ak-
tywnie wspierała swego męża 
przez kilka dekad i bez wąt-

pienia odegrała znaczącą rolę 
w odbudowywaniu suweren-
nej Polski. Była bardzo zaan-
gażowana w sprawy państwa, 
ale też tworzenie na Wyspach 
Brytyjskich sprawnie działa-
jącego systemu polskich orga-
nizacji zajmujących się eduka-
cją, kulturą, krzewieniem idei 
harcerstwa. Niestety nie ma jej 
już wśród nas. Na zaprosze-
nie Urzędu ds. Kombatantów 
i Osób Represjonowanych, w 
imieniu mieszkańców Socha-
czewa, pożegnam ją 23 kwiet-
nia w Świątyni Opatrzności 
Bożej w Warszawie – mówi 
burmistrz.

Karolina Kaczorowska spocznie obok męża

Nie umiera ten, kto pozostaje w naszych sercach

Z ogromnym smutkiem przyjęliśmy wiadomość, 
iż w wieku 62 lat zmarła nagle

Elżbieta Kropiak
nauczyciel, wieloletni pedagog, wychowawca. 

Nieprzerwanie od 1 września 1991 roku związana 
z Zespołem Szkół Rolnicze Centrum 

Kształcenia Ustawicznego im. Bohaterów Walk 
nad Bzurą 1939 r. w Sochaczewie. 

Od 1 września 2006 roku sprawowała funkcję 
wicedyrektora tej szkoły.

Wyrazy żalu i współczucia 
Rodzinie i Najbliższym Zmarłej 

składa
Jolanta Gonta, starosta sochaczewski 

wraz z Zarządem Powiatu, 
 pracownikami Starostwa Powiatowego 

w Sochaczewie

Andrzej Kierzkowski, przewodniczący 
Rady Powiatu

wraz z Radą Powiatu w Sochaczewie

KONDOLENCJE
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Jazzowy wieczór 
w Kontraście

Nie tylko na ludowo

W godzinnym koncercie 
“Gaik. Powitanie wiosny” wy-
stąpiło blisko pięćdziesięcioro 
dzieci z wszystkich grup wie-
kowych zespołu. Tradycyjnie 
zaprezentowane zostały liczne 
tańce i piosenki ludowe w nie-
zwykle radosnym wydaniu. 
Widzowie gorąco oklaskiwali 
skoczne polki i wirujące oberki, 
uzupełnione radosnymi dziew-
częcymi piskami. Jak zawsze 
czarująco, ku wielkiej uciesze 
rodziców, wypadły maluchy. 

Nie zabrakło też niespo-
dzianek. Do jednej z chore-
ografi i tanecznych w wyko-
naniu starszych dziewcząt, 
wplecione zostały elementy 
improwizacji jazzowej. Pomysł 
instruktorki zespołu Katarzy-
ny Proch, by przełamać tra-
dycję ludową bardziej nowo-
czesnymi akcentami, okazał 
się ciekawym zestawieniem. 
Nowa odsłona “Folklorka” 
wzbogacona nastrojowym 
śpiewem Kingi Przybylskiej, 
zdobyła duże uznanie widow-
ni. Drugą nowością były ło-
wickie stroje, w których zatań-
czyła jedna z par. Wirujące w 
tańcu barwne pasiaki oczaro-
wały publiczność. 

Wyjątkowe chwile pod-
czas koncertu zapewniła rów-
nież Marina Romanowicz – 
solistka z Kijowa, która na co 
dzień zajmuje się folklorem 
Ukrainy. Zaprezentowała się w 
dwóch utworach, które zaśpie-
wała w swoim rodzimym języ-
ku. Jej poruszający, niezwykle 
emocjonalny występ chwytał 
ze serce i na koniec wywołał 
burzę oklasków.

Już za kilka dni w SCK w 
Boryszewie odbędzie się ko-
lejne spotkanie z tradycyj-
nym folklorem. Tym razem 
będą to warsztaty taneczne, 
w których każdy może wziąć 
udział. Zajęcia odbędą się w 
dwóch grupach wiekowych 
(godz. 17.00 – warsztaty dla 
dzieci, godz. 18.00 – warsz-
taty dla dorosłych). Będzie to 
doskonała okazja do nauki 
podstawowych kroków i fi gur 
polskich tańców ludowych, 
ale też szansa na bliższe po-
znanie specyfi ki sochaczew-
skiego „Folklorka”. Warsztaty 
poprowadzi instruktorka Ka-
tarzyna Proch, która zapew-
nia, że w zespole jest również 
miejsce dla nowych osób. Być 
może wśród uczestników za-
jęć znajdą się osoby, które w 
kolejnym koncercie zespołu 
zaprezentują się już na scenie. 

Koszt udziału w warsz-
tatach: 20 zł. Rezerwacje te-
lefoniczne pod numerem: 
(46) 863-07-68.

W sobotę 9 kwietnia sala widowiskowa Sochaczewskiego Centrum Kultury w Boryszewie wypełniła się gwarem, radosnym 
śpiewem i tańcem. To za sprawą Dziecięco-Młodzieżowego Zespołu Pieśni i Tańca “Folklorek” oraz publiczności, 

którzy tego dnia wspólnie przepędzili zimę.

W najbliższą sobotę 
23 kwietnia o godz. 19.00 
w Klubie Kontrast w SCK 
przy ul. 15 Sierpnia, wy-
stąpi Adam Golicki Trio. 
Nowe trio Adama Golic-
kiego, z wybitnymi mu-
zykami polskiej sceny 
jazzowej - Piotrem Lemań-
czykiem (kontrabas, gita-
ra basowa) oraz Maciejem 
Grzywaczem (gitara elek-
tryczna), to muzyczna pro-
pozycja dla miłośników 
kameralnego jazzu.

Adam Golicki – perku-
sista, w 2010 roku ukoń-
czył Akademię Muzyczną 
w Gdańsku, uzyskując ty-
tuł magistra w muzyce jaz-
zowej. W 2005 roku, z ze-
społem Paul Band, wygrał 
Międzynarodowy Kon-
kurs Jazz & Blues w Gdyni 
i został oceniony jako je-
den z najlepszych instru-
mentalistów konkursu. Z 
zespołem Stan Big Band 
otrzymał Grand Prix w 
Czechach (Ceske Kamie-
nice). Jest także muzy-
kiem sesyjnym, grającym 
w przeróżnych stylach 
muzycznych. Nagrał albu-
my z wieloma znanymi ar-
tystami jazzowymi, taki-

mi jak: Urszula Dudziak, 
Kuba Stankiewicz, Ma-
ciej Sikała, Grzegorz Na-
górski, Piotr Lemańczyk, 
Maciej Grzywacz, Ceza-
ry Paciorek. Jest człon-
kiem formacji Confusion 
Project – trio, które zosta-
ło fi nalistą Europejskie-
go Konkursu Jazzowego w 
2014 roku. 

2015 rok był wyjątko-
wy w karierze Golickiego 
– wydał swój debiutancki 
album Ad Shave.  W 2019 
roku pojawiła się druga au-
torska płyta “Ad Comple-
mentum”. Obecnie artysta 
promuje trzeci album za-
tytułowany “Refl ections”, 
który nagrał z wybitny-
mi muzykami polskiej sce-
ny jazzowej Piotrem Le-
mańczykiem i Maciejem 
Grzywaczem. W tym wła-
śnie składzie będzie moż-
na posłuchać autorskiego 
jazzu Adama Golickiego w 
Sochaczewskim Centrum 
Kultury.

Wstęp: 20 zł. 
Rezerwacje stolików w 

impresariacie Sochaczew-
skie Centrum Kultury, 
tel. (46) 863-07-68.
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Domu Urodzenia Frydery-
ka Chopina w Żelazowej 
Woli zaprasza w niedzielę 
24 kwietnia o 13.00 do sali 
kinowej na spotkanie au-
torskie Marcina Ryczka, 
które będzie wydarzeniem 
towarzyszącym wystawie 
czasowej „Harmony”. 

Marcin Ryczek to polski fo-
tograf, którego prace przy-
ciągają odbiorców niemal 
na całym świecie. Tworzy w 
nurcie fotografi i minimali-
stycznej, operującej symbo-
lami, a fundamentem jego 
charakterystycznego języ-
ka obrazowania jest zasa-

da: minimum formy, mak-
simum treści. Mimo że sam 
autor stara się o swoich pra-
cach mówić jak najmniej, 

pole interpretacji pozosta-
wiając w znacznej mierze 
odbiorcy, to podczas spo-
tkania prowadzonego przez 

specjalistkę w dziedzinie 
fotografi i i historii sztuki 
dr Małgorzatę Zawadzką, 
spróbuje opowiedzieć nie-
co więcej o swoich pracach 
oraz o związanym z nimi 
procesie twórczym. W dru-
giej części spotkania autor 
zabierze zgormadzonych 
do sali wystaw czasowych, 
gdzie podczas wspólnego 
zwiedzania ekspozycji opo-
wie o okolicznościach po-
wstania i znaczeniu wybra-
nych fotografi i. 

Wystawę czasową foto-
grafi i Marcina Ryczka „Har-
mony” można zwiedzać do 
5 czerwca w godz. 10:00-18:00.

W muzeum tym znajdu-
je się obiekt pochodzący 
z Sochaczewa – maszyna 
płaska arkuszowa Albert 
& CIE - Fajans z ok. 1905 r. 
Zarząd Miasta Sochaczew 
w 1991 r., na prośbę Mu-
zeum Drukarstwa w War-
szawie, przekazał zabytek 
w darze do jego kolekcji. 
Maszyna stanowiła przed-
tem element wyposażenia 
Drukarni Miejskiej w So-
chaczewie. 

Historia samej Drukarni 
Miejskiej w Sochaczewie się-
ga okresu przed wybuchem 
II wojny światowej, bowiem 
w 1926 r. Stanisław Szyten-
chelm założył w Sochacze-
wie drukarnię, która mie-
ściła się przy ul.  Staszica  50 
[1]. Drukarnia działała rów-
nież pod fi rmą „S. Szyten-
chelm i S-ka”. Było to prężnie 
działające przedsiębiorstwo, 
w którym drukowano m.in. 
afi sze kinowe, komunikaty 
urzędowe, ogłoszenia, plaka-
ty propagandowe oraz ulot-
ki. Stanisław Szytenchelm 
udzielał się w Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Sochacze-
wie, gdzie pełnił funkcję po-
mocnika naczelnika straży. 

Po zakończeniu woj-
ny Stanisław Szytenchelm 
prowadził drukarnię do ok. 
1947 r., kiedy to trafi ła ona 

do wykazu przedsiębiorstw 
przechodzących na wła-
sność państwa. Orzecze-
niem nr 6 Ministra Prze-
mysłu Lekkiego z dnia 5 
sierpnia 1949 r., wydanym 
w porozumieniu z Prze-
wodniczącym Państwowej 
Komisji Planowania Go-
spodarczego,   drukarnia 
Stanisława   Szytenchelma 
została ostatecznie przeję-
ta na własność państwa [2]. 

Następnie   drukarnia 
funkcjonowała w struk-
turach Grodziskich Za-
kładów Przemysłu Tere-

nowego [3] pod nazwą 
„Drukarnia Miejska w So-
chaczewie”. Wówczas dru-
kowano głównie druki 
akcydensowe na potrze-
by miejscowych przed-
siębiorstw, urzędów i sto-
warzyszeń. Na skutek 
komunalizacji z 1990 r. 
drukarnia przeszła w za-
rząd miasta i funkcjo-
nowała jako Drukarnia 
Miejska. Rada Miejska 
w  Sochaczewie na posie-
dzeniu w dniu 30 września 
1991 r. podjęła uchwałę w 
sprawie likwidacji drukar-

ni z powodu jej nierentow-
ności powodowanej bra-
kiem zamówień na usługi.

Lokal, w którym mie-
ściła się Drukarnia Miejska 
miał powierzchnię 94 m2 i 
był wyposażony w przyłą-
cza wodno-kanalizacyjne. 

Sebastian Tempczyk 
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Marcin Ryczek - spotkanie autorskie

Zabytek z Sochaczewa 
w Muzeum Drukarstwa
Zabytki pochodzące z Sochaczewa lub związane z miastem można odnaleźć w wielu 
placówkach muzealnych w Polsce. Jedną z nich jest Muzeum Drukarstwa w Warszawie.
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Wielkanocne akcenty

Rokrocznie   Konkurs 
Wielkanocny   Sochaczew-
skiego Centrum Kultury 
cieszy się ogromnym za-
interesowaniem. Na te-
goroczną edycję wpłynę-
ło aż 296 prac z placówek 
szkolnych i przedszkoli. 11 
kwietnia w Galerii TRAKT 
w SCK w Chodakowie od-
było się uroczyste wręcze-
nie nagród. Ogłoszenie wy-
ników połączone zostało 
z wystawą prac konkurso-
wych.

Jurorzy konkursu (Mo-
nika Boruta-Sałacińska – 
instruktor SCK, artysta 
plastyk; Lidia Kowalik – 
pedagog, nauczyciel plasty-
ki; Marta Wasilewska – kie-
rownik Sekcji Twórczości 
Przestrzennej i Sztuk Pięk-
nych SCK) podkreślali wy-
soki poziom prac, bogactwo 
pomysłów i indywidual-
ne interpretacje plastyczne. 
Komisja zwracała uwagę na 
samodzielność wykonania, 
dobór materiałów i orygi-
nalne podejście do tematu. 

Nagrody i wyróżnie-
nia przyznane zostały z 
uwzględnieniem dwóch te-
matów konkursu.

OZDOBA 
WIELKANOCNA
Przedszkola i klasy zerowe
1. Aniela Wojciak – Przedszko-
le Koralik
2. Hubert Jarosz – SP Nowa Sucha

Klasy I – III
1. Łucja Pędowska – SP 7
2. Izabela Felczak – SP Nowa 
Sucha

3. Maja Pietruszka – SP Nowa 
Sucha
Wyróżnienie: Lilia Zielińska – 
SP nr 2

Klasy IV – VI
1. Oktawia Berencik – SP 
Nowa Sucha
2. Filip Jarosz – SP Nowa Sucha
3. Szymon Stańczak – SP nr 6

Klasy VII – VIII
1. Patrycja Szcześniak – SP 
Kurdwanów
2. Maria Wachowska – SP nr 3
3. Jakub Sujka – SP Erminów

KARTKA 
WIELKANOCNA
Przedszkola i klasy zerowe
1. Kornelia Kośmider – Nie-
publiczne Przedszkole Koloro-
we Żuczki
2. Paweł Miedziński – Przed-
szkole Promyk
3. Maja Szczepaniak – Płocki 
Ośrodek Kultury i Sztuki „Ko-
lor i Forma”

Klasy I – III
1. Gabriel Krupniewski – Płoc-
ki Ośrodek Kultury i Sztuki 
„Kolor i Forma”
2. Wiktoria Brewczyńska - SCK
3. Iza Brzozowska – SCK
Wyróżnienie: Nikola Gerasik 
– SP Kozłów Biskupi

Klasy IV – VI
1. Dawid Wojda – SP w Kątach
2. Jan Wawrzyniak – SP w Ką-
tach
3. Maja Podsędek – SP Nowa 
Sucha
Wyróżnienie: Cezary Kowal-
ski – SP w Kątach

Klasy VII – VIII
1. Karolina Stuczyńska – SCK
2. Weronika Olender – SP 
Nowa Sucha

Specjalną nagrodę za naj-
piękniejszą „Kartkę SCK” 
otrzymał Gabriel Krupniew-
ski z Płockiego Ośrodka Kul-
tury i Sztuki ,,Kolor i Forma”.

Wszystkim małym ar-
tystom gratulujemy i życzy-
my dalszych sukcesów!
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PIŁKA NOŻNA

PIŁKA NOŻNA

REKREACJA

Dzięki uprzejmości Łu-
kasza Trawińskiego po-
jawiła się możliwość nie-
odpłatnego wypożyczenia 
roweru na majowy rajd. 
Oddał do dyspozycji orga-
nizatorów 20 jednośladów. 

- Uważam, że promocja 
aktywnego spędzania wol-
nego czasu jest szczególnie 
ważna - mówi Łukasz Tra-
wiński. - Sam biorę udział 
w edycjach Sochaczew-
skiego Majowego Rajdu 
Rowerowego od lat. Liczę, 
że udostępniając te rowery 
zarażę kogoś pasją do jed-
nośladów. 

Rowery można rezer-
wować pod adresem ma-
ilowym mosir@mosir.so-
chaczew.pl. Będzie można 
z nich skorzystać w dniu 
rajdu po okazaniu doku-
mentu tożsamości.

Zapisy na Sochaczew-
ski Majowy Rajd Rowe-
rowy prowadzi Miejski 
Ośrodek Sportu i Rekre-
acji. Karty zgłoszeniowe 
można pobrać ze strony 
w w w.mosir.sochaczew.
pl, wypełnione i podpi-
sane złożyć w sekretaria-
cie pływalni Orka przy ul. 
Olimpijskiej 3, bądź prze-
słać drogą pocztową lub 
mailem na adres mosir@
mosir.sochaczew.pl. Jak 
informuje naczelnik Wy-
działu Sportu i Organiza-
cji Pozarządowych Aga-

ta Kalińska, do udziału 
w rajdzie zapisało się już 
blisko 200 osób. 

- Oczywiście cieszy 
duże zainteresowanie tym 
wydarzeniem - mówi Aga-
ta Kalińska. - Nie muszę 
nikogo przekonywać jakie 
korzyści dla zdrowia, czy 
dla środowiska, przynosi 
jazda na rowerze. W tym 
szczególnym roku liczę, 
że Sochaczewski Majowy 
Rajd Rowerowy zaistnie-
je w świadomości naszych 
gości z Ukrainy. Myślę, że 
taka forma spędzenia cza-
su może mieć dla nich 
funkcję terapeutyczną. Po-
zwoli im oderwać się od 
trudnej sytuacji w ich kra-
ju. Chciałabym przy tym 
podziękować Łukaszowi 

Trawińskiemu za wspa-
niałą inicjatywę zapewnie-
nia rowerów do wypoży-
czenia, jak również fi rmie 
Fast Service za pomoc w 
organizacji rajdu. Jeste-
śmy oczywiście otwarci na 
współpracę z innymi fi r-
mami oraz chętnymi do 
pomocy osobami prywat-
nymi - dodaje.

Peleton wyruszy w nie-
dzielę o godz. 10.00 z pla-
cu Kościuszki. Wcześniej, 
o godz. 8.30, uruchomio-
ne zostanie biuro zawo-
dów, w którym zgłosze-
ni wcześniej uczestnicy 
będą mogli odebrać pa-
kiety startowe. Komando-
rem rajdu będzie, trady-
cyjnie już, Jacek Spilaszek. 
Tempo jazdy zostanie do-

stosowane do możliwo-
ści uczestników. Trasa raj-
du będzie liczyła 29,5 km 
i przebiegnie w Sochacze-
wie ulicami: Warszaw-
ską, Płocką, Łowicką. Na-
stępnie peleton przejedzie 
przez miejscowości: Lu-
biejew, Józin, Jasieniec 
(postój na odpoczynek 
przy stacji benzynowej), 
Złota, Braki, Konstanty-
nów, Nowy Szwarocin, Er-
minów, Antoniew, Kozłów 
Biskupi i dotrze około po-
łudnia do Stodoły nad 
Bzurą, gdzie odbędzie się 
piknik rodzinny ze wspól-
nym pieczeniem kiełbasek 
nad ogniskiem oraz atrak-
cjami przygotowanymi 
przez kluby i stowarzysze-
nia sportowe.

Rowerowa majówka
Po dwuletniej przerwie wraca Sochaczewski Majowy Rajd Rowerowy. Ósma edycja imprezy 
odbędzie się w niedzielę 1 maja. Peleton wystartuje o 10.00 z placu Kościuszki. W organizację 
rajdu włączyła się fi rma Fast Service, ale też osoby prywatne, jak Łukasz Trawiński, dzięki 
któremu w rajdzie mogą wziąć udział osoby, które nie posiadają własnego roweru.

Drużyna Orkana Sochaczew 
rozpoczęła rozgrywki rundy 
wiosennej w płockiej A-kla-
sie od dwóch remisów. 

Pierwsze spotkanie rundy 
rewanżowej piłkarze Orka-
na zagrali w sobotę 9 kwiet-
nia na stadionie przy ul. 
Warszawskiej. Podejmowa-
li drużynę Błyskawicy Lu-
cień. Goście wyszli na pro-
wadzenie w 26. minucie. Tuż 
przed przerwą wyrównał Ra-

dosław Strzelczyk, który po 
faulu przy narożniku pola 
karnego zaskoczył bramka-
rza gości bezpośrednim ude-
rzeniem z rzutu wolnego. W 
drugiej połowie nie było bra-
mek. Mecz zakończył się po-
działem punktów.

Podobnie jak spotkanie 
rozegrane w Wielką Sobotę, 
16 kwietnia, w Ciółkowie. Tu-
taj padło aż sześć goli. Gospo-
darze z ULKS Ciołkowo wy-
szli na prowadzenie już w 4. 

minucie. Niedługo po wzno-
wieniu gry ze środka boiska 
wyrównał Jakub Danowski. 

Po golu Damiana Łukawskie-
go w 43. minucie Orkan wy-
szedł na prowadzenie, lecz 

utrzymał je tylko przez chwi-
lę. Tuż przez przerwą ponow-
nie do remisu doprowadził 
zespół z Ciółkowa. Gospoda-
rze strzelili na 3:2 w 78. mi-
nucie. Cztery minuty później 
kolejny raz na listę strzelców 
wpisał się Damian Łukawski, 
zapewniając sochaczewskiej 
drużynie remis i jeden punkt 
do ligowej tabeli.  

Orkan w tabeli jest 
ósmy. Sochaczewska dru-
żyna zdobyła 18 punktów 

w 13 spotkaniach. Niestety, 
jedynym celem na ten se-
zon pozostaje utrzymanie 
się na obecnym poziomie 
rozgrywek. 

Kolejny mecz, zaległej 12. 
kolejki, piłkarze Orkana za-
grają w środę 20 kwietnia w 
Nowym Dunionowie. Z kolei 
w sobotę 23 kwietnia na sta-
dion przy ul. Warszawskiej 
przyjedzie drużyna Zjedno-
czeni Bulkowo. Mecz roz-
pocznie się o godz. 17.00.

Dwa remisy na początek piłkarskiej wiosny

Tenisiści lubią Chodaków
Kolejny rekord frekwencji pobity. W niedzielę 10 kwietnia w hali 
MOSiR przy ul. Chopina odbył się IX turniej Grand Prix Socha-
czewa w Tenisie Stołowym. W zawodach wzięły udział 54 oso-
by. Kategoria open miała najliczniejszą obsadę ze wszystkich do-
tychczasowych turniejów. W grupie siedmiorga zawodników 
do 15 lat zwyciężył Mateusz Beniak. W kategorii kobiet zagra-
ło osiem pań, wygrała Aleksandra Gaś-Pietrzak. W kategorii 
open najlepszy z grona 39 zawodników był Krzysztof Wroniew-
ski. Turniej sędziował Tomasz Ertman. Ostatni turniej klasyfi ka-
cyjny rozegrany zostanie 29 maja w hali przy ul. Chopina, a fi nał 
Grand Prix odbędzie się 12 czerwca podczas Święta Mieszkań-
ców – Dni Sochaczewa 2022.

W y s t a r t o w a ł y    z a p i s y 
do XX Turnieju Dzikich 
Drużyn w piłce nożnej o 
Puchar   stowarzyszenia 
Odnowy Sochaczewa „Za-
mek”. Zgłoszenia zespo-
łów przyjmowane będą do 
13 maja. 

Zgłoszenia przyjmuje Sta-
rostwo Powiatowe w So-
chaczewie (ul. Piłsudskie-
go 65, pok. 109). Należy 
pobrać formularz ze stro-
ny   w w w.pow iatsocha-
czew.pl, z zakładki „Tur-
niej Dzikich Drużyn” lub 
przyjść do starostwa po 
wydrukowane już pakie-
ty, wypełnić je i zostawić. 
Warto się pośpieszyć, bo w 

każdej kategorii jest miej-
sce tylko dla 16 drużyn, 
a liczy się kolejność zgło-
szeń.

Każda niepełnoletnia 
ekipa musi mieć dorosłego 
opiekuna. A wszyscy nie-
pełnoletni zawodnicy zgo-
dę rodzica lub opiekuna na 
udział w zawodach. Loso-
wanie i prezentacja syste-
mu rozgrywek nastąpi ty-
dzień przed turniejem.

I Sochaczewski Bieg Kapeluszy - 10 kwietnia 2022 r.

Ruszyły napisy na turniej
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Silny młyn Ogniwa i dyna-
micznie rozgrywane ataki 
Orkana - to obraz pierw-
szej połowy spotkania, w 
którym licznie zgromadze-
ni na stadionie im. Edwar-
da Hodury sochaczewscy 
kibice nie zobaczyli przy-
łożeń. Zamiast tego kopa-
li łącznicy ataku obu ze-
społów. Kolejny raz w tym 
sezonie doskonałą dyspo-
zycję zaprezentował Pieter 
Steenkamp. Namibijczyk 
był bezbłędny, trafi ając 
między słupy trzy rzuty 
karne. Sopocianie odpo-
wiedzieli jedną celną pró-
bą. 

Dwanaście minut po 
przerwie Mewy zmniej-
szyły starty. Różnica 
trzech punktów nie utrzy-
mała się jednak długo. 
Najpierw w 59. minucie 
przez defensywę sopocian 
z piłką na pole punktowe 
przedarł się kapitan Orka-
na, Edwin Jansen. Osiem 
minut później, po dosko-
nałym podaniu od swoje-
go krajana P.W. Steenkam-
pa, wbiegł między słupy 
Danco Burger, zdobywa-
jąc drugie przyłożenie dla 
Orkana. Sochaczewia-
nie prowadząc 15 punkta-
mi uspokoili i zaczęli kon-
trolować grę. Gospodarze 
napierali, chcąc wywal-
czyć chociażby defensyw-
ny punkt bonusowy. Nie 
udało im się to. Już w doli-
czonym czasie gry zdoby-
li jednak honorowe przy-
łożenie. Jego autorem był 
sochaczewianin Mateusz 
Plichta, który stoczył w 
tym spotkaniu bratobój-
czą walkę. Ostatecznie so-
pocianie przegrali dziesię-
cioma punktami.

- Byliśmy gotowi na 
ciężki mecz. Zdawali-
śmy sobie sprawę, że bar-
dzo ważna będzie obro-

na. Drużyna w lepszej 
dyspozycji tego dnia pod 
tym względem wygra 
mecz. W pierwszej poło-
wie udało nam się wyko-
rzystać wiatr. Kopaliśmy 
karne. W drugiej przykła-
daliśmy. Potrafi liśmy bar-
dzo mocno zaangażować 
się w zarówno w defensy-
wę, jak i zdobywać punk-
ty. Dziękuję zawodnikom, 
że wytrzymali dyscyplinę 
taktyczną i kontrolowa-
li zachowania na boisku. 
Dziękuje również wszyst-
kim osobom zaangażo-
wanym w pracę klubu. To 
wam dedykujemy to zwy-
cięstwo. To wy pracuje-
cie na sukces tej drużyny. 
My jesteśmy tylko efektem 
końcowym, który stara się 
na boisku dawać z siebie 

100 procent – mówił po 
meczu w Sopocie trener 
RCO, Maciej Brażuk.

Zwycięstwo w Sopo-
cie drużyna Orkana zade-
dykowała też Krystianowi 
Mecheckiemu, który pod-
czas wtorkowego trenin-
gu doznał kontuzji kostki i 
jest już po operacji. 

Był to 49. mecz w hi-
storii starć obu ekip w naj-
wyższej klasie rozgrywko-
wej i dziesiąte zwycięstwo 
drużyny z Sochaczewa. 
Ostatni raz Orkan wygrał 
w Sopocie 12 lat temu, w 
kwietniu 2010 roku. Dru-
żyna Macieja Brażuka 
aspiruje w tym sezonie do 
tytułu Mistrza Polski. Z 
dużym prawdopodobień-
stwem oba zespoły spotka-
ją się w czerwcowym fi na-

le. Po 12. kolejkach Orkan 
z 48 punktami na koncie 
ma wciąż dwa oczka straty 
do Ogniwa. Gospodarzem 
fi nału będzie pierwsza 
drużyna po rundzie zasad-
niczej, a do jej zakończenia 
pozostało sześć spotkań.

Kolejny mecz Rycerze 
zagrają na sochaczewskiej 
Maracanie w niedzielę 24 
kwietnia. O godzinie 13.51 
zmierzą się z drużyną Ma-
ster Pharm Łódź, która w 
12. kolejce, dość sensacyj-
nie, przegrała w Poznaniu 
22:29. Łódzki klub prze-
żywa kryzys, ale to wciąż 
wicemistrzowie Polski. Je-
sienią Orkan przegrał na 
stadionie Widzewa 33:24. 
W rewanżu to jednak so-
chaczewianie będą zdecy-
dowanym faworytem.

Pokonali mistrza Polski
W hicie 12. kolejki Ekstraligi Rugby sochaczewski Orkan pokonał Ogniwo Sopot 21:11 i umocnił 
swoją pozycję wicelidera tabeli. Mecz na szczycie rozegrano na Pomorzu w Wielką Sobotę, 
16 kwietnia. Jego transmisję można było obejrzeć na platformie hybrydowej TVP Sport.

Sponsorami strategicznymi RC Orkan są Miasto Sochaczew i PKN Orlen; Sponsorem generalnym jest: KGHM Polska Miedź oraz Gardenia Sport, Sponsorzy główni: Fast Service, 
Murapol, Żywiec Zdrój, PEC Sochaczew, ZWiK Sochaczew, Zibi-Casio, G-Shock oraz Tamex; Sponsorzy: SochBud, Carrefour, Drukarnia Chrzczany, BVG, Cukiernia Lukrecja, Dudmaister; 
Głównymi partnerami medialnymi RC Orkan są Radio Sochaczew oraz tusochaczew.pl, dwutygodnik „Ziemia Sochaczewska” oraz portal Sochaczew.pl 

Ogniwo Sopot - Orkan Sochaczew 11:21 (3:9)
Punkty Orkan: P.W. Steenkamp 11, Edwin Jansen 5, Danco Burger 5

Skład RCO: Rehann Baumann (Antoni Gołębiowski), Michał Gadomski, Adam Lewandowski 
(Michał Polakowski), Artem Zarovnyi, Andre Meyer, Jakub Budnik (Tomasz Markiewicz), 

Mateusz Pawłowski, Edwin Jansen, Dawid Plichta (Adrian Pętlak), Pieter Steenkamp, Radosław Rakowski, 
Danco Burger, Michał Szwarc (Artur Fursenko), Kacper Wróbel (Jakub Młyńczak), Marcin Krześniak

Tytuł Mistrza Świata MMA 
organizacji GAMMA oraz 
zwycięski debiut w zawo-
dowej walce. Wychowanek 
Dragon Fight Club Bartek 
Dragański jest w szczyto-
wej formie i osiąga kolejne 
sukcesy. Słowa uznania oraz 
podziękowania dla socha-
czewianina za godne repre-
zentowania naszego miasta 
złożył mu burmistrz Piotr 
Osiecki.

W spotkaniu w urzędzie miej-
skim uczestniczyli również 
prezes Dragon FC – Sławomir 
Cypel, zastępca burmistrza 
Marek Fergiński oraz naczel-
nik Wydziału Sportu i Orga-
nizacji Pozarządowych – Aga-
ta Kalińska.

- Jako sportowiec z 
dumą i trochę z zazdro-
ścią mogę Ci uścisnąć rękę, 
bo sam nigdy nie zdobyłem 
tytułu Mistrza Świata. Ser-
decznie gratuluję. Ten suk-
ces to ukoronowanie Twojej 

ciężkiej pracy na treningach 
i zawodach, nagroda za 
wszystkie trudności i chwi-
le zwątpienia – mówił bur-
mistrz Piotr Osiecki.

Trener oraz mistrz otrzy-
mali listy gratulacyjne oraz, 
zgodnie z uchwałą rady miej-
skiej w sprawie ustanowie-
nia nagród i wyróżnień bur-
mistrza za osiągnięte wyniki 
sportowe, nagrody fi nansowe 
I stopnia.

Przypomnijmy, 27 mar-
ca podczas rozgrywanego w 
Amsterdamie turnieju Bar-
tek Dragański wywalczył mi-
strzostwo świata organizacji 
GAMMA w wadze 83,9 kg, 
w kategorii Striking MMA. 
Wszystkie pojedynki zakoń-
czył przed czasem, nokautu-
jąc rywali. Tydzień później, w 
sobotę 2 kwietnia, zaliczył w 
Pabianicach zawodowy debiut 
na gali Real Fight Night, poko-
nując w drugiej rundzie du-
szeniem trójkątnym nogami 
Dariusza Wilka. 

Spotkanie mistrza 
z burmistrzem
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Czworo zawodników UKS Or-
kan-Judo Sochaczew wspól-
nie z trenerem Maciejem 
Cichockim wzięło udział w 
międzynarodowych zawo-
dach - International Judo 
Tournament Budoka Jonava. 
Z Litwy wracają z dwoma me-
dalami. 

W turnieju wzięło udział po-
nad 800 zawodników z Litwy, 
Polski, Estonii, Niemiec, Au-
strii, Norwegii i Ukrainy. Zło-
ty medal wywalczyła Roksana 
Wysocka (U-16, +63kg), która 
wygrała trzy walki, wszystkie 
kończąc przed czasem. Srebr-
ny medal zdobyła Julia Błasz-

czyk (U-14, 32 kg). Rywaliza-
cję o złoty medal przegrała w 
zaciętej walce, po dogrywce, z 
zawodniczką gospodarzy im-
prezy. Ponadto siódme miej-
sce zajął Mateusz Połeć (U-14, 
60 kg). Maciej Olbiński (U-14, 
38 kg) po wygraniu pierw-
szej walki przez piękny rzut, w 
drugiej niestety przegrał i od-
padł z turnieju.

Złoto Roksany i srebro Julii




